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ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!

Облыстық  «Ortalyq Qazaqstan» газетіне Облыстық  «Ortalyq Qazaqstan» газетіне 
2025 жылдың  ІІ жартыжылдығына 2025 жылдың  ІІ жартыжылдығына 

жазылу басталды. Жазылуды жазылу басталды. Жазылуды 
«Қазпошта» АҚ пошта байланысының «Қазпошта» АҚ пошта байланысының 

барлық бөлімшелерінде, барлық бөлімшелерінде, 
редакцияда және Kaspi QR арқылы редакцияда және Kaspi QR арқылы                                                           

ресімдеуге болады ресімдеуге болады 

Санаттар «Қазпошта» АҚ каталогы  
бойынша / ҚАЛА

Кәсіпорындар мен 
ұйымдар 6 ай 10 447,44 тг

Жеке жазылушылар 6 айға 3 386,60 тг
Санаттар

«Қазпошта» АҚ каталогы
бойынша / АУДАН /АУЫЛ

Кәсіпорындар мен 
ұйымдар 6 айға 5 882,60 тг

Жеке жазылушылар 6 айға 3 074,60 тг
Анықтама телефоны: Анықтама телефоны: 

    41-26-85, 8-702-638-56-85,41-26-85, 8-702-638-56-85,
 8-705-902-04-05. 8-705-902-04-05.

Е-mail: otdel.pochtovyy@bk.ruЕ-mail: otdel.pochtovyy@bk.ru

Мекенжайымыз:Мекенжайымыз:
Ермеков көшесі, 33 үй, 8-қабатЕрмеков көшесі, 33 үй, 8-қабат

Серік Ақсұңқарұлы – ұлт әдебиетіне «XX ғасыр-
дың жиырма сәті» атты поэма-понарамасымен жарқ 
етіп келген еді. Жырларымен халқының еңсесін тік-
теп, кеудесіндегі рух алауын үрлеген ақиық ақын. 
Тұтас ғасырдың кескіндемесін жасаған дегдар дарын. 

Құрмет медалін «Еуразиялық мәдениет қоры» 
қоры беріп отыр. «Oljas Suleimenov» атындағы құр-
мет медалін Алаштың аяулы перзенті, Түркі халықта-
рының арасына көпір болған «Қазақстанның Еңбек 
сіңірген мәдениет қайраткері», «Парасат» орденінің 
иегері Дүйсен Қасейінов те алды. Халқының ғажап 
ақыны, Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері, 
Мемлекеттік сыйлықтың иегері Ұлықбек Есдәулетке 
де табысталды. 

Олжас Сүлейменов – қазаққа ғана емес, тұтас түр-
кі дүниесіне ортақ талантты ақын, қажырлы қайрат-
кер, әйгілі лингвист ғалым. Ұлысына сәулелі сөз қал-
дырған біртуар шайыр атындағы құрмет медалі қазақ 
қаламгерлері үшін зор маңызға ие екені анық.

● БӘРЕКЕЛДІ!
Олжастың медалімен
марапатталды

Қазақтың аяулы ақыны, Абай атындағы 
Мемлекеттік сыйлығының,  халықаралық 
«Алаш» әдеби сыйлығының иегері, биыл ме-
рейлі 75 жасқа толған Серік Ақсұңқарұлы 
«Oljas Suleimenov» атындағы құрмет меда-
лімен марапатталды.

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

Бәсекеде бәсі биік

Қарағанды облысы – биыл әкімдік 
басқарудағы тиімділіктің нақты үлгісін 
көрсетті. Қазақстан Құрылысшылар 
одағы жариялаған рейтингке сәйкес, 
аймақ республика бойынша ең жоғары 
көрсеткіштерге қол жеткізді. Бұл тізім-
де орын алу – есеп үшін ғана емес, іс 
үшін жұмыс істейтін өңірлерге берілетін 
нақты баға. Негізгі бағалау критерий-
лері – құрылыс қарқыны, мемлекеттік 
бюджетті уақытында әрі мақсатты иге-
ру, тұрғындармен ашық байланыс, ин-
дустриялық жобаларды жүзеге асыру 
және ең бастысы – шенеуніктердің адал-
дығы. Қарағанды бұл бағыттардың біра-
зында жоғары нәтиже көрсетті. Әкімдік 
аймаққа бөлінген қаржыны қағазба-
стылықпен созбай, нақты нысандарға 
бағыттаған. Өңірде басталған жобалар 
мәреге жеткен. Жолдар жөнделді, әлеу-
меттік инфрақұрылым салынды, өнер-
кәсіптік нысандар іске қосылды. Мұ-
ның бәрі – рейтингтің негізгі бағамдары. 
Нәтижесінде облыс екі критерий бойын-
ша үздік атанды. Бұл – өңірлік басқару-
дың сапалы моделін қалыптастырып 
отырғанын айғақтайтын баға. Рейтингті 
«Orda.kz» сайты жариялады. 

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

←2-бет

Статистика көңіл 
көншітпейді

Өкінішке қарай, аутистік спектрі 
бұзылған балалардың қатары жыл 
санап еселене түсуде. Облыста ерек-
ше білім беру қажеттіліктері бар 20 

Дабыл қақтырған дерт
Ресми дерекке сүйенсек, Қазақстанда 2019 жылы 3 568 балаға аутизм диагнозы қойылса, 2024 жылы бұл көр-

сеткіш 12 456-ға жеткен. Ал, бейресми дерек бұл санның 2-3 есе артық екенін көрсетеді. Сондықтан, аутистік 
спектрі бұзылған бала да, жанында жүрген ата-ана  қолдауға зәру. Президент Ұлттық Құрылтайдың биылғы оты-
рысында «Өкінішке қарай, дүние жүзінде осындай диагнозы бар балалардың саны жылдам өсіп барады. Мұндай 
жағдай Қазақстанда да бар» дей келе, ерекше балаларға барлық жағдайды жасау қажеттігі туралы айтты. 

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»

мыңға жуық бала бар. Нақтыласақ – 19 
886 мың бала, 2023 жылы – 14 788 бала 
болған. Осы балалардың 85,7%-ы, яғни, 
17 043-і арнайы психологиялық-педа-
гогикалық қолдау мен ерте түзету ша-
раларымен қамтылған. Оның ішінде, 
педагогикалық медициналық психоло-
гиялық кеңес деректері бойынша об-
лыста аутистік спектрі бұзылған 1 358 
бала тіркелген. 2022 жылы 638 болса, 

2023 жылы 967 бала есепке алынды.  
Ауытқудың себептерін бүгінгі күні 

ешбір маман тап басып айта алмайды. 
Белгілісі – ол туабітті пайда болмай-
ды. Тек бала өсе келе байқалады. Егер 
түзету жұмыстарын өте ерте бастаса, 
мектеп жасына қарай бала кәдімгідей 
жақсы болып кетуі мүмкін. Мамандар-
дың айтуынша, оның пайда болуына 
әсер ететін фактор көп. Оның ішінде, 

тек генетика мен нашар экология ғана 
емес, сонымен қатар, жүйке жүйесінің 
аурулары, анада жүктілік кезіндегі 
тұрақты стресс, ата-аналардың созыл-
малы аурулары да жатады. Аутизмді 
толығымен емдеу мүмкін емес, бірақ, 
белгілерді түзетуге болады. Мәсе-
лен, баланы сөйлеуге үйрету, қоғамға 
бейімдеу, басқа да дағдыларға үйре-
ту мүмкін нәрсе. Егер дұрыс диагноз 
кем дегенде, екі жасқа дейін қойылса,  
қалыпты өмір сүру мүмкіндігі арта-
ды. Бала кәдімгі мектепке бара алады, 
тіпті, университетке түсуіне, жұмыс 
істеуіне жол ашылады. Егер диагноз 
тым кеш қойылса, адам өмір бойы ар-
найы күтімді қажет етуі мүмкін.

Ерте анықтау – даму кепілі 
Қазақстанда диагностика мен ем-

деудің клиникалық хаттамасы алғаш 
рет 2021 жылы бекітілді. Бұл шешім 
дәрігерлердің аутизмді анықтаудағы 
біліктілік деңгейін арттырып, диа-
гностика сапасын жақсартуға ықпал 
етті. Сонымен қоса, ата-аналардың 
аутизм туралы хабардар болуы артып, 
ерте диагностиканың маңыздылығын 
түсінуі ауруды ерте анықтауға мүм-
кіндік берді. Одан кейінгі жылында 
ел аумағында аутизм белгілерін ерте 
анықтауға арналған M-CHAT (Modified 
Checklist for Autism in Toddlers) диа-
гностикалық скринингі енгізілді. 

Денсаулық сақтау басқармасы 
ана мен бала денсаулығын қорғау 
бөлімінің басшысы Аслан Теміровтің 
айтуынша, балалар психиатрия орта-
лығында интеллект деңгейі мен аутизм 
дамуының тәуекел деңгейін анықтау 
үшін Векслер тестісі жасалады. 

←6-бет
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Дулат Әшкенов – Қарағанды қаласы-
ның тумасы. Ол екі жоғары білімге ие: 
Қарағанды мемлекеттік техникалық уни-
верситетін «Көлік, көліктік техника және 
технология» мамандығы бойынша және 
Қазтұтынуодағы Қарағанды экономика-
лық университетін «Экономика» маман-
дығы бойынша тәмамдаған.

Мемлекеттік қызмет саласында 14 
жылдан астам еңбек өтілі бар. Еңбек жо-
лында Қарағанды облысында жол-көлік 
инфрақұрылымы мен жолаушылар көлі-
гін дамыту саласындағы мемлекеттік 
құрылымдарда түрлі қызметтер атқарған.

Сондай-ақ, елордада Есіл ауданы 
әкімінің аппаратында, қалалық ортаны 
қалпына келтіру басқармасында, активтер 
және мемлекеттік сатып алу басқармала-
рында жауапты және басшылық қызмет-
терде еңбек етті.

Соңғы жылдары Алматы қаласында 
коммуналдық инфрақұрылымды дамыту 
басқармасында басшының орынбасары, 
кейін басқарма басшысы лауазымдарын 
атқарды. 2024 жылғы мамыр айынан 
бастап, осы тағайындауға дейін аталған 
басқарманы басқарды.

Өз тілшімізден 

● ТАҒАЙЫНДАУ 

Қарағанды облысы экономи-
ка басқармасының жаңа басшысы 
болып Дулат Кәрімұлы Әшкенов 
тағайындалды. Кадрлық өзгерістер 
туралы облыс активінің отыры-
сында аймақ басшысы Ермағанбет 
Бөлекпаев жария етті.

Экономика 
басшысы 
тағайындалды

Соңғы қоңырау 
қалай өтеді?

Гүлбақыт Жүнісованың ай-
туынша бүгінде облыста 175 мың 
(175 162) оқушыны қамтитын 404 
мектеп жұмыс істейді. 9-сынып 
оқушылары үшін мемлекеттік 
емтихандар 2025 жылғы 29 ма-
мыр-10 маусымда, ал, 11-сынып 
түлектері үшін мемлекеттік қоры-
тынды аттестаттау  30 мамыр-16 
маусым аралығында өтеді. 9-сы-
нып оқушылары жалпы орта білім 
беру бағдарламасын меңгерген 
соң 4 емтихан, 11  сынып оқушы-
лары 5 емтихан тапсырады. 

Жалпы білім беретін мектеп-
терде соңғы оқу күні – 23 ма-
мыр. Аталған күні мектептерде 
бірыңғай «Білімім – Отанымa» 
тақырыбында сынып сағаты 
өтеді. 

– Барлық мектептерде және 
ата-аналар арасында «Соңғы 
қоңырау» шарасын өткізу тәртібі 
мен қауіпсіздік талаптарын сақтау 
бойынша ақпараттық-түсіндіру 
жұмыстары жүруде. Бітіру кеш-
терін мейрамханаларда өткізуге, 
елдімекендерден тыс жерлерге 
шығуға, экскурсиялар ұйымдас-
тыру, аниматорлар мен мерекелік 
агенттіктерді шақыруға жол беріл-
мейтіні ескертілді. Бұл шектеулер 
оқушылардың қауіпсіздігін қамта-
масыз ету және заң талаптарын 
сақтау мақсатында енгізілген, 

Жаз жауапкершілікті күшейтеді
Биыл облыста 16 мыңнан 

астам оқушы 9-сыныпты 
аяқтайды. Сондай-ақ, 11-сы-
ныпты 8 267 түлек бітіреді. 
«Алтын белгіге» үміткерлер 
саны – 222 оқушы болса,  
9-сынып түлектерінен 858 
оқушы үздік аттестат алады. 
Бұл жайлы облыстық білім 
басқармасының басшысы 
Гүлбақыт Жүнісова облыс 
әкімінің аппарат жиынында 
баяндады. 

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

– деп атап өтті облыстық білім 
басқармасының басшысы. 

Мектеп бітірушілерге аттес-
таттар 18 - 20 маусым аралығында 
табысталады.

ҰБТ-ға  7 445 
өтініш қабылданды
Биылғы ҰБТ 16 мамырдан 5 

шілде аралығында  облыстағы 3 
тестілеу орталықта ұйымдасты-
рылады. Әр қатысушыға тестілеу-
ді екі рет тапсыруға мүмкіндік 
бар. Дегенмен білім гранты кон-
курсына ең жоғары нәтижесі 
есепке алынады. Өтініш беруге 
12-18 сәуір аралығында – бір рет, 
19-25 сәуір аралығында – бір не-
месе екі рет мүмкіндік болды. Тес-
тілеу күні, уақыты мен орны app.
testcenter.kz сайты немесе UTO.
kz мобильдік қосымшасы арқылы 
таңдалды. Екі мүмкіндік үшін бір-
дей бейіндік пәндер комбинация-
сы бекітілді.

Айта кеткен жөн, тестіде бар-
лығы 120 тапсырма бар. Ұзақтығы 
– 240 минут.  Ерекше білім беру 
қажеттіліктері бар қатысушылар 
үшін қосымша 40 минут беріледі.

Жұмысшылардың 
балалары ескеріледі
Гүлбақыт Серікжанқызының 

айтуынша, облыста  «2024-2026 
жылдардағы жазғы демалыс кезін-
де балаларды сауықтырып, дема-
лысын, бос уақытын дұрыс өткізу-
ге бағытталған шаралар жоспары» 
бекітілді. Алдын ала жиналған 
деректер бойынша биылғы жылы 
1-10 сынып оқушыларының 152 
мыңға жуығының жазғы сауықты-
ру және  бос уақытын  ұйымдас-
тыру   жоспарланған.  Сауықты-
ру биыл 9 қала сыртындағы, 288 
мектеп жанындағы лагерьлерде 
тамақтандырумен және  мектеп 
жанындағы 311 бейінді алаңдарда 
тамақтандырусыз өтеді. 

– «Қазақстан халқына» қоғам-
дық әлеуметтік қоры  жобасы 
аясында биыл 970 оқушы (5-8 
сынып) Алматы қаласының «Тау-
жанашар», «Бақсы» балаларды 
сауықтыру орталықтарында дема-
лады.

Бүгінгі таңда лабораториялық 
зерттеуге 7 лагерь өтінім беріп, 
қаралуда (Салют, Жас турист, 
Ақтоғай ауданы, Факел, жеке-
меншік: Теміртау қаласы, Факел, 
Орленок, Березняки, Романтик). 
Зерттеудің оң нәтижелерін алған-
нан кейін, жөндеу жұмыстары 
аяқталғаннан кейін санитар-
лық-эпидемиологиялық бақылау 
мен өртке қарсы қызметтің қоры-
тындыларын алу үшін өтінімдер 
беріледі. 

Былтыр Ақтоғай ауданында 
бірінші рет киіз үй лагері жұмыс 
жасады. Биыл жұмысын жалғас-
тырады. 5 маусымда 150 баланы 
қамту жоспарлануда. 1 киіз үйде 

10 бала тұрады, – деді Гүлбақыт 
Серікжанқызы. 

Осы орайда облыс әкімі ла-
герьлердегі балалар қауіпсіздігі 
мәселесін ерекше назарға алу қа-
жеттігін атап өтті. 

– Жазғы демалысты әсерлі, 
мәнді ұйымдастырудан бөлек, ба-
лалардың қауіпсіз жағдайда дема-
луын қамтамасыз ету керек. Бұл 
жерде ерекше қауіпсіздікті бір-
неше органдар қамтамасыз етеді. 
Орталықтардың санитарлық та-
лаптарға сәйкестігі тексеріліп, өрт 
қауіпсіздігі мәселелері қамтылуы 
тиіс. Сондай-ақ, көптеген демалыс 
орталықтарында балалардың суға 
шомылудағы қауіпсіздігі қарасты-
рылғаны жөн. Ал, полиция орган-
дары қоғамдық тәртіпке мұқият 
қарауы тиіс, – деді Ермағанбет 
Бөлекбаев.

Жиында сондай-ақ, биыл 
кәсіпорындар қаражаты есебі-
нен «Қармет» және «Қазақмыс» 
кәсіпорындарының мыңнан астам 
жұмысшы балалары демалаты-
ны айтылды. Аумағында лагері 
жоқ Шахтинск, Бұқар жырау, 
Осакаров, Нұра аудандарының 
білім бөлімдері Алматы, Көкше-
тау, Түркістан облыстарының ла-
герьлерінде демалу үшін көпба-
лалы, аз қамтылған отбасылардан 
шыққан 300 балаға жолдама сатып 
алынған. 

– Биыл 140 мыңға жуық бала-
ны оның ішінде, әлеуметтік осал 
топтарынан 16 мың баланы бос 
уақытын ұйымдастырумен қамту 
жоспарлануда. Жазғы кезеңде 
мыңға жуық жасөспірім түрлі 
кәсіпорындарда жұмысқа орнала-
суды жоспарлап отыр. Мысалы, 
4 990 оқушы «Жасыл ел» бағдар-
ламасы бойынша жұмыс істейтін 
болады. Жазғы кезеңде барлық 
45 қосымша білім беру ұйымда-
ры бекітілген кестеге сәйкес жұ-
мыс істейді, – деп атап өтті білім 
басқармасының басшысы. 

Мектеп жанындағы лагерьлер 
2 маусымда жұмысын бастайды. 
Мемлекеттік әлеуметтік тапсы-
рыс шеңберінде «Дәрігерге дейін 

алғашқы көмек көрсету» жобасы 
іске асырылуда. Жоба аясында 
қала сыртындағы және мектеп 
жанындағы лагерьлердің педагог-
тарына балалардың қатысуымен 
болған оқыс жағдайларда алғашқы 
көмек көрсету үйретіледі.

«Салют» сауықтырады
Биыл жылдағы дәстүрмен 

«Салют» балалар лагерінде 
әрқайсысының ұзақтығы 12 
күн болатын 4 ауысым өткізу 
жоспарлануда. Жаз бойы 7-13 
жас аралығындағы 1440 бала де-
малыспен қамтылады.  Олардың 
басым бөлігі әлеуметтік қорғал-
маған отбасылардан шыққан ба-
лалар, көпбалалы, аз қамтылған, 
жетім және ата-ананың қамқор-
лығынсыз қалғандар. 

– Биыл  балаларға қолайлы 
жағдай жасау мақсатында 170 
төсек, 720 төсек-орын, 360 көр-
пе және 360 сүлгі сатып алынды. 
Сонымен қатар, әрқайсысы 20 
орынға арналған 3 дәретхана,  2 
футбол алаңы салынып,  4 жатын 
үйдің едендері толығымен ауыс-
тырылды. Балаларды қабылдау 
күні 10 маусымға жоспарлану-
да, – деп атап өтті «Салют» ла-
герінің директоры Гүлмира Ал-
пысбаева. 

Орталықта балалардың жан-
жақты дамуы үшін 7 үйірме жұ-
мыс жасайды. 

Спортпен шұғылдану және 
балаларды сауықтыру үшін ау-
мақта екі футбол, волейбол 
алаңы, балалар ойын алаңын 
қоса алғанда, спорттық ин-
фрақұрылым бар. Сондай-ақ, 
үстел ойындары (дойбы, шахмат, 
бадминтон), екі теннис үстелі, 
доптар, арқан, кегльдер және 
басқа да спорттық аксессуар-
лар бар. Барлық спорттық жаб-
дықтар жаңартылған және жұ-
мыс күйінде. 

Жаңа өндірістік нысанды Alisha 
Group компаниясы жүзеге асыруда. Ет 
комбинаты құрамында мал сою, етті 
бастапқы өңдеу және консерві өнім-
дерін шығару цехтары қарастырылған. 
Жақын күндері қажетті жабдықтар жет-
кізілмек.

Жоба бастамашысы Рустам Қали-
евтің айтуынша, комбинаттың қуат-
тылығы – тәулігіне 300 ұсақ мал мен 50 
ірі қара. Бұл тек шикізатты қабылдап өң-
деу емес, дайын өнімнің бірнеше түрін 
шығаруға мүмкіндік береді.

– Біз салқындатылған және мұзда-
тылған ет, консервіленген өнімдер, 
вакуумдық және термоқаптамадағы 
тауарлар өндіреміз. Өнімдер халал стан-
дарттарына сай, сонымен бірге, халық-
аралық азықтүлік қауіпсіздігі сертифи-
каттарынан да өтеді. Болашақта жүн мен 
теріні өңдеу желісін іске қосуды жоспар-
лап отырмыз, – дейді Рустам Қалиев.

Жоба тек жергілікті нарықты емес, 
экспортқа бағытталған. Өнім өткізуге 
арналған негізгі нарықтар – Қазақстан, 
Парсы шығанағы елдері, Қытай, Түркия 
және Еуропа.

Комбинаттың басты ерекшелігі – 
шикізат жергілікті фермерлерден сатып 
алынады. Бұл фермерлер үшін тұрақты 
серіктестікке жол ашып отыр. Сатып алу 
бағасының тартымдылығы ауыл шару-
ашылығы өндірушілерін қызықтырып, 
фермерлік әлеуетті арттыруға ықпал 
етеді. Компания алдағы уақытта мал 
өсіруді де қолға алмақшы.

Абай ауданы – кездейсоқ таңдау емес. 
Комбинат құрылысы үшін ауданның 
таңдалуы – логистикалық және ауыл ша-
руашылығы әлеуетінің есебінен. Облыс 

● ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ ЖҰМЫС САПАРЫ  

Ет өңдеудің өрісті кезеңі
Абай ауданында қазіргі заман 

талаптарына сай, толық циклді 
заманауи ет өңдеу комбинатының 
құрылысы басталды. Жоба аясын-
да жылына 2100 тонна шикізат 
өңделмек. Жаңа өндіріс ошағы 20 
тұрақты жұмыс орнын құрып, бо-
лашақта штат санын арттыру көз-
деліп отыр. Бұл туралы облыс әкімі 
Ермағанбет Бөлекпаевтың Абай ау-
данына жұмыс сапары кезінде бел-
гілі болды.

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

әкімі Ермағанбет Бөлекпаев өндіріс ор-
нының құрылысымен жеке танысты.

– Мұндай кәсіпорындар тек жұмыс 
орындарын құрып қоймайды. Олар сол 
жерде қосымша құн қалыптастырып, 
ауыл экономикасын нығайтады. Қараған-
ды облысы аграрлық қайта өңдеу сала-
сын дамытуға қажетті ресурстарға толық 
ие, – деп атап өтті өңір басшысы.

Сапар аясында облыс әкімі «Шанс» 
шаруа қожалығы мен «Астра-Агро LTD» 
ЖШС сияқты ірі ауыл шаруашылығы 
құрылымдарының жұмысымен де 
таныс ты. Қазір бұл шаруашылықтарда 
картоп пен өзге де дақылдар отырғы-
зылып, суару жобалары белсенді жүзеге 
асырылуда.

Облыстық ауыл шаруашылығы 
басқармасының басшысы Әнуар Төлібе-
ков қазіргі кезеңде өңірде егіс алқапта-
рын әртараптандыру жүйелі түрде жүр-
гізіліп жатқанын айтты.

– Биыл майлы дақылдардың үлесі ар-
тып келеді. Бұл – қайта өңдеу көлемінің 
де өсуіне жол ашады. Мәселен, «Кар-
МельКомбинат» майлы дақылдарды өң-
деуге арналған жаңа желілерді іске қо-
суды жоспарлап отыр, – дейді басқарма 
басшысы.

Сонымен бірге, Осакаров ауданы-
ның Жансары ауылында 6000 басқа және 
Нұра ауданының Байтуған ауылында 

1200 басқа арналған екі ірі сүт-тауар фер-
масын салу жоспарда бар. Бұл фермалар 
әлемдік стандарттарға сәйкес келетін бо-
лады.

Абай ауданында көктемгі дала 
жұмыс тары бекітілген кесте бойынша 
жүріп жатыр. Қазіргі таңда 172 ауыл 
шаруашылығы құрылымы жұмылды-
рылған. Дәнді дақылдар себу жоспары-
ның 74,9%-ы орындалған. Бидай мен 
сұлы бойынша жоспар артығымен орын-
далса, арпа, майлы дақылдар, картоп пен 
көкөніс егу жалғасуда.

Техникалық жабдықтау да жеткілікті. 
603 трактор, 10 жоғары өнімді егіс ке-
шені, 139 тұқым сепкіш, басқа да ауыл 

шаруашылығы техникасы іске жұмыл-
дырылған.

– Агроөнеркәсіптік кешенді дамыту 
– біздің стратегиялық басымдықтары-
мыздың бірі. Біз бұл саланы әрі қарай 
да субсидиялау, қаржыландыру және ин-
фрақұрылымдық қолдау тетіктері арқылы 
жүйелі түрде дамытуға ниеттіміз. Негізгі 
мақсат – өндіріс, қайта өңдеу және экс-
порт үштігін тиімді үйлестіріп, ауыл ша-
руашылығы өндірушілері үшін тұрақты 
әрі табысты орта қалыптастыру, – деді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

Суреттерді түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ 

БАЛАЛАРДЫ САУЫҚТЫРУ, ДЕМАЛЫС ЖӘНЕ ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ

152 
 мың оқушы

Жұмыспен қамту 
және жазғы демалыс

970
Ауыл балаларына 
арналған жолдама

Қала сыртындағы, киіз үй, мектеп жанындағы лагерьлерде тамақтандыруды 
ұйымдастыру және бейінді мектеп жанындағы алаңдар базасында 

тамақтандырусыз өтетін демалыс

9

288

қала маңындағы лагерьлер

мектеп жанындағы лагерьлер

311 бейіндік алаңдар

1 «Жас турист» киіз үй лагері

11 мың бала

30 мыңнан астам бала

110 мыңға жуық бала

150 бала
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– Амантай Жұмаділдаұлы, жол 
қозғалысы қауіпсіздігіне қатысты 
2025 жылы енгізілген өзгерістер жай-
ында айтып берсеңіз. Бұл жаңашыл-
дықтар нені көздейді? Қандай негізгі 
бағыттар қамтылған?

– 2025 жылдың 13 наурызында жол 
қозғалысы қауіпсіздігін арттыру мақ-
сатында бірқатар заңнамалық және 
әкімшілік өзгерістер күшіне енді. Ондағы 
негізгі бағыттар – жылдамдық режимін 
бақылауды күшейту, жеке жеңіл мо-
токөліктер мен электр көліктерін реттеу, 
жол белгілеріне қатысты тәртіпті нақты-
лау және айыппұл мөлшерін қайта қарау. 
Сала мамандарының сараптауынан өтіп, 
енгізілген бұл өзгерістердің басты мақ-
саты – жол-көлік оқиғаларының санын 
азайту және барлық жол қозғалысына 
қатысушылардың жауапкершілігін арт-
тыру, адам өмірін сақтау.

– Соңғы кездері көп айтылып 
жүрген «орташа жылдамдықты есеп-
теу жүйесі» нақты қалай жұмыс 
істейді? Жүргізушілер үшін оның ар-
тықшылықтары мен жауапкершілігі 
қандай?

– Бұл жүйе екі бақылау нүктесі ара-
сындағы нақты уақытты өлшеп, көлік 
жылдамдығының орташа деңгейін есеп-
тейді. Егер, орташа жылдамдық рұқсат 
етілген деңгейден асса, онда жүргізуші-
ге айыппұл салынады. Аталған жүйенің 
артықшылығы – жылдамдықпен қатар, 
бүкіл аралықтағы қозғалыс тәртібін 
бақылауға әлеуетті. Яғни, жүргізушілерді 
үнемі тәртіп сақтауға жетелеп отырады. 
Қайтсек те, жол-көлік оқиғаларының 
санын азайтып, қауіпсіздікті бірінші 
орынға қоюды үйренуіміз керек.

– Мопед, электр самокат және 
жеңіл мотокөлік жүргізетін азамат-
тарға қатысты талаптар күшейтілді. 
Бұл өзгерістердің тиімділігі қандай бо-
лады деп есептейсіз?

– Енді, мопед, электр самокат және 
жеңіл мотокөлік сынды көлік құралда-
рын басқарушы азаматтар арнайы жүр-
гізуші куәлігіне ие болуы тиіс. Сонымен 

«Басты мақсат – 
адам өмірін сақтау»

Күн санап, көлік саны көбейген сайын жол-көлік оқиғасы да жиі. Жол-көлік оқиғасының көбі – көлік жүргізушілері 
мен жаяу жүргіншілердің жол жүру ережесін сақтамағандығынан. Қарапайым мысал, қала ішінде күніне 2-3 жол-көлік 
оқиғасын көресіз. Қазір бұл мәселе өзекті проблемаға айналып отыр. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тапсырмасы бойынша жыл басында жол қозғалысы қауіпсіздігін арттыру мақсатында бірқатар заңнамалық және 
әкімшілік өзгерістер күшіне енген болатын. Осы өзгерістер туралы кеңірек білу мақсатында Қарағанды қаласының 
әкімшілік құқықбұзушылық істері жөніндегі мамандандырылған ауданаралық әкімшілік сотының сот төрағасы Аман-
тай Әбдікамаловпен сұхбаттасудың сәті түсті.

қатар, басына қауіпсіздік шлемін кию 
және көлік құралын заң орындарына 
барып, тіркеу міндеттеледі. Бұл талап-
тар қозғалысқа қатысушылардың өмірін 
сақтау мен тәртіпті нығайтуға бағытта-
лып отыр. Өйткені, оның арғы жағында 
азаматтарымыздың қауіпсіздігі тұрған-
дықтан, қазір ұсақ-түйек техника деп 
немқұрайдылыққа жол беруге болмайды. 
Жол қозғалысына қатысушы әрбір тех-
ника тіркеліп, иелері жол жүру ережесі 
мен бекітілген қауіпсіздік қағидаттарын 
қатаң сақтауы қажет.

– Жол ережесін бұзғаны үшін са-
лынатын айыппұл мөлшерлеріне де 
өзгеріс енді. Қазір жүргізушілер қан-
дай сомадағы айыппұлмен бетпе-бет 
келуі мүмкін? 

– Айыппұл мөлшері 5 АЕК-тен 
бастап, 50 АЕК-ке дейін жетуі мүмкін. 
Ең ауыр бұзушылықтарға жылдамдықты 
шамадан тыс асыру, мас күйінде көлік 
жүргізу және жаяу жүргіншілерге жол 
бермеу жатады. Заң қанша жерден қатал 
болса да, жүргізушілерде өзінің және өз-
генің өміріне төнетін қауіпті сезіне білу 
мәдениеті қалыптасуы керек. Сонда бұл 

мәселелер өздігінен ретімен шешілер 
еді. Мәселен, мас күйінде көлік тізгіндер 
кезде оның зардабын ойлап, жан-жақты 
зерделеп көру үшін асқан білімділіктің 
қажеті жоқ. «Шөлмек мың күн емес, 
бір күн сынады» демекші, ішімдік ішіп, 
рөлге отыруды әдетке айналдырған адам 
түбінде опық жейтіні анық.

Қазір техника дәуірі. Белгіленген 
мерзім ішінде төленсе, жеңілдігі де бар. 
Ал, егер айыппұлды уақытылы төлемесе, 
ол азаматқа әкімшілік өндіріп алу шара-
лары, банктік шоттарды бұғаттау, тіпті, 
жүргізуші куәлігінен уақытша айыру си-
яқты шаралар қолданылуы мүмкін.

– Бұл өзгерістер енгізілген соң 
бақылау күшейді ме? Жол-патруль-
дік полиция тарапынан қандай жаңа 
тәсілдер қолданылып жатыр?

– Иә, бақылау күшейді. Бүгінгі таңда 
байқасаңыздар, қаланың бір бөлігінің 
өзінде бірнеше патрульдік полиция 
көлігі кезекшілікте жүреді. Неге? Өйт-
кені, қауіптің алдын алу – аса маңызды. 
Сондай-ақ, қазір көп жерлерде бейне-
бақылау жүйесі орнатылған, патрульдік 
полиция дрондар мен заманауи радар-

лар қолдануда. Дрондар мен радарлар 
қашықтан тұрып-ақ кез келген ұсақ заң 
бұзушылықтың өзін дәл қасынан түсір-
гендей қылып, қолыңызға ұсынады. Ал, 
бұрыш-бұрышта орнатылған бейнебақы-
лау камераларының да қауіптің бетін 
қайтаруға көмегі мол. Негізі, әр адамның 
камерасы мен радары жүрегінде ғой. Со-
нымен жүрсе, өзгеге де, өзіне де зияны 
тимесі анық.

– Болашақта жол қозғалысы ереже-
леріне тағы қандай жаңашылдықтар 
енгізілуі мүмкін? Қазіргі реформалар 
ұзақ мерзімді стратегияның бір бөлігі 
ме?

– Жөн сөз, қазіргі енгізіліп жатқан өз-
герістер – кешенді реформаның алғашқы 
кезеңдері. Болашақта көлік құралдарын 
еш қиындықсыз, қас-қағым сәтте-ақ, ав-
томатты түрде тану жүйелері енгізілуі 
мүмкін. Ол енсе, құқық бұзушылардың 
адымын да аштырмайды. Интеллекту-
алды бағдаршамдар мен жасанды ин-
теллектке негізделген бақылау жүйелері 
де қолданысқа енеді деп жоспарланып 
отыр. Бұл қауіпсіздікті күшейте отырып, 
кептелістің, құқықбұзушылықтың алдын 
алуға көмегін тигізеді.

Тағы бір айта кетерлігі, бізде 11 су-
дья тынымсыз еңбек етіп жатыр. Жүк-
теме – өте үлкен. Мақсатымыз енгізіліп 
жатқан өзгерістерді елге жеткізіп, 
құқықбұзушылықтың алдын алу, азамат-
тарымыздың қауіпсіздігін қамтамасыз ету.

– 2025 жылдың 1 қыркүйегінен 
бастап қоғамдық жұмыстарға ен-
гізілетін әкімшілік жазаның жаңа түрі 
туралы не айтуға болады?

– Иә, енді, қоғамдық орындарда ұсақ 
бұзақылық жасаған азаматтар қоғамдық 
жұмысқа тартылуы мүмкін. Қоғамдық 
жұмыс бұл – ұсақ бұзақылық баптары 
бойынша тәрбиелік санкция болып есеп-
теледі. Айта кетер жайт, қоғамдық жұ-
мыстарға тарту үшін адамның келісімі 
міндетті түрде ескеріледі. Бұл жұмыстың 
орындалуын бақылау жергілікті атқа-
рушы органдарға жүктелген. 

– Уақыт тауып, тұщымды әңгіме 
өрбіткеніңізге көп-көп рахмет!

 Сұхбаттасқан 
Жәлел ШАЛҚАР,

«Ortalyq Qazaqstan»

Құрылтайда Мемлекет басшысы Қа-
сым-Жомарт Тоқаев жастардың ел да-
муындағы рөлін ерекше атап өтіп, олар-
дың білім алуына, жұмысқа орналасуына, 
баспана мәселесіне және бос уақытын 
тиімді өткізуге қатысты нақты ұсыныстар 
айтты. «Жастар – біздің үмітіміз, еліміздің 
қозғаушы күші. Оларға тиісті жағдай жа-
салуы керек», – деді Президент.

Жиын барысында еліміздің әр өңірі-
нен келген белсенді жастар өз аймақта-
рындағы түйткілді мәселелерді ортаға 
салды. Ауыл жастары заманауи білім мен 
интернетке қолжетімділік жайын көтерсе, 
қала жастары жұмыссыздық пен жалда-
малы пәтер ақысының шарықтауы туралы 
мәселе қозғады. 

Сондай-ақ, бізді ерекше қуантқан 
жайттардың бірі – Президенттің театр 
өнерін жаңғырту туралы айтқаны. 

«Театр – халықтың рухани айнасы. 
Біз ұлттық театрларды қолдап, шығар-
машылық ұжымдарға жаңа тыныс бе-
руіміз керек» деген ойы – өнер мен мә-
дениетке деген терең құрметтің дәлелі. 
Жастардың сахна өнеріне бет бұруы, 
ұлттық құндылықтарды өнер арқылы 
жеткізуі – рухани жаңғырудың маңызды 
бағыты.

Құрылтайда жастар ұйымдарының 
белсенділігін арттыру, патриоттық тәр-
бие мен кәсіптік білім беру мәселелері 
де назардан тыс қалған жоқ. Ел Прези-
денті жастардың шығармашылық, ғылы-
ми және кәсіпкерлік бастамаларын жан-
жақты қолдауға дайын екенін мәлімдеп, 
нақты шаралар легін ұсынды.

Көкшетаудағы Құрылтай елдің бола-
шағына жасалған сенімді қадам. Бұл оты-
рыс елдің әр өңіріндегі жастарға тың сер-
пін беріп, олардың үнін жоғары мінберден 
естірткен ерекше алаң болды.

Ерасыл ЖҰМАҒАЛИЕВ, 
Жастар ресурстық орталығы 

Жастар бастамашылдығы мен 
жобаларына қолдау көрсету және 
ақпараттық насихаттау бөлімінің 

инспекторы

Елдің  
қозғаушы 
күші

Көкшетауда өткен ел болашағы-
на бағытталған маңызды оқиға – 
Ұлттық Құрылтайда ел дамуына 
тікелей әсер ететін бірқатар өзекті 
мәселелер көтеріліп, жастар саяса-
тына ерекше назар аударылды. Бұл 
– ел ертеңіне бейжай қарамайтын әр 
азамат үшін маңызды.

(Соңы. Басы 1-бетте)

Қағаздағы зауыттар мен бос 
уәделер жоқ 

Бюджет игеру және нақты құрылыс 
жұмыстары – басты бағалау критерий-
лерінің бірі болды. Сарапшылар өңірлер-
ге мақсатты трансферттерді қаншалықты 
тиімді игергеніне, нақты қандай ин-
фрақұрылым нысандары салынып, қай-
сысы қағазда қалғанына назар аударған.

Мәселен, Қарағанды, Павлодар, 
Шығыс Қазақстан және Қостанай об-
лыстары индустрияландыру картасы 
бойынша жоспарланған жобаларды 
уақытылы аяқтап, жаңа өндірістік ны-
сандарды іске қосты. Қарағанды мен 
Павлодар облыстары бұл бағытта +10 
балл жинады. Бұл өңірлерде зауыттар, 
жолдар, әлеуметтік нысандар нақты са-
лынып, іске қосылған.

Құрылысшылар соңғы бұранда 
бұралмайынша, зауыт жоба ғана екенін 
айтады. Қарағанды да осы ұстанымды 
ұстанады. Өңір зауытты сөзбен емес, 
іспен салады. Яғни, Қарағандыда сызба 
емес, шынайы құрылыс жүруде. Пав-
лодар мен Шығыс Қазақстан, Қостанай 
мен Солтүстік Қазақстан облыстары да 
қалыспады. Бірақ, тізгін – Қарағандыда. 
Аймағымыз көмірмен емес, нақты өн-
діріс көрсеткішімен де алда. Демек, Қа-
рағанды индустрияландыру картасында 
қозғалтқыш күшке ие.

Рейтинг көрсеткендей, Қарағандыда 
зауыттың қазығы ғана емес, қабырғасын 
да қалап қойған. Бұл үшін Қазақстан 
Құрылысшылар одағы облысқа +10 балл 
беріп отыр. 

Әкімнің үнсіздігі 
ұпайды кемітеді

Әкімнің Facebook немесе Instagram 
парақшасы бар ма, жоқ па, бұл енді 
рейтингке тікелей әсер ететін фактор. 
Құрылысшылар одағы мемлекеттік қыз-
метшілердің әлеуметтік желілердегі бел-
сенділігін де есепке алды.

Қарағанды облысының әкімі Ер-
мағанбет Бөлекпаев – әлеуметтік желіде 
үнсіз әкімдердің қатарынан емес. Оның 
Facebook және Instagram парақшаларын-
дағы тұрақты жазбалары, нақты мәселе-

Бәсекеде бәсі биік

лерге жедел үн қатуы мен өңір халқымен 
тікелей байланысы – Қарағандыны 
ашықтық бойынша көшбасшы өңір-
лердің біріне айналдырды. Бұл тұрғыда 
Қарағанды әкімдігі Астана мен Алматы 
секілді ірі мегаполистермен иық тіре-
стіріп тұр. Қарағандыда ол – кері байла-
ныстың шынайы алаңы.

Бұл бағытта Астана (10 балл) мен Ал-
маты (9 балл) қалаларының әкімдіктері, 
сондай-ақ, Сыртқы істер министрі Мұрат 
Нұртілеу мен Мәдениет және ақпарат 
министрі Аида Балаева халықпен ашық 
диалог орнатып, үздік деп танылды.

Сыбайлас жемқорлық – 
дерт

Бас прокуратураның ресми деректері-
не сәйкес, 2024 жылы 907 мемлекеттік 
қызметші сыбайлас жемқорлық күдігіне 
ілінген. Оның ішінде 7 әкім, сондай-ақ, 
жүздеген әкімдік және министрлік қыз-
меткерлері бар. Зерттеушілер бұл дерек-
терді негізге ала отырып, шенеуніктердің 
«тазалығын» бағалады. 

Сыбайлас жемқорлық деңгейі ең 

жоғары өңірлер қатарында Астана мен 
Шымкент (-10 балл), Алматы қаласы 
(-9 балл), Түркістан облысы (-6 балл) 
және Павлодар облысы (-5 балл). Бұл 
аймақтардағы әкімдік қызметкерлері 
жемқорлық дауларына жиі іліккен.

Министрліктер арасында ең теріс 
көрсеткіш – Ішкі істер министрлігіне 
тиесілі (-10). Сондай-ақ, Ауыл шару-
ашылығы министрлігі (-5), Қаржы ми-
нистрлігі (-3), Төтенше жағдайлар және 
Денсаулық сақтау министрліктері (-3) 
ұпайдан ғана алды.

Есесіне бірде-бір жемқорлық фак-
тісі тіркелмеген ведомстволар да бар. 
Ал, Қарағанды облысы антирейтингтің 
алғашқы бестігіне енген жоқ. Демек, 
салыстырмалы түрде жемқорлық дең-
гейі төмен өңірлердің қатарында. Яғни, 
облыс жемқорлыққа қарсы күрес бағы-
тында тұрақтылық танытып отыр. Об-
лыс әкімдігі мен жергілікті мемлекеттік 
құрылымдар бұл жағынан ашық әрі сақ 
әрекет етуде. Бұл – жалпы рейтингте об-
лыстың оң имиджін қалыптастыруға сеп 
болған факторлардың бірі.

Құрылысшылар одағының мәлім-

деуінше, бұл рейтинг министрлік пен 
әкімдіктер үшін кезекті есеп емес, нақты 
әрекетке негіз болар құрал болуы тиіс.

Түйін 
«Жергілікті атқарушы органдардың 

тиімділігі – ел ішіндегі инвестиция тарту, 
бизнеске жағдай жасау, инфрақұрылым-
ды уақытылы аяқтау секілді маңызды 
көрсеткіштерге тікелей әсер етеді. Бұл 
рейтинг – әкімшілік басқару сапасы-
ның айнасы», – дейді сарапшы Ернұр 
Исақұлов.

Қарағанды – биыл Қазақстан Құ-
рылысшылар одағы жариялаған рей-
тингтің екі критерийінде көш бастады. 
Атап айтқанда, даурықпа пиарсыз, да-
уыс көтермей, дау тудырмай-ақ өз ісін 
тындырған аймақ. Жемқорлықпен аты 
шықпады, бюджет игеруде артта қалма-
ды, шынайы зауыттар салды. Әкім ха-
лықпен мінберден ғана емес, әлеуметтік 
желі арқылы да тілдесті. Құр уәдемен 
емес, шынайы істің көрінісін көрсет-
ті. Соның жемісі – үздіктер қатарынан 
көрінуі.  
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Дәріс барысында мемлекеттік қы-
змет туралы заңнаманы және Әдеп 
кодексінің талаптарын сақтауға, мем-
лекеттік қызметшілерге жүктелген 
міндеттер мен қабылданған шектеу-
лерді сақтауға қатысты мәлімет беріл-
ді.                                                                                                                                                             

Сонымен қатар, қашықтан жұмыс, 
аралас қашықтан жұмыс және икемді 
жұмыс уақыты режимінде жұмыс істеу, 
мемлекеттік органдардың жұмыс уақыты 
режимін сақтауына мониторинг жүргізу 
мәселелері де кеңінен түсіндірілді.

Өз кезегінде қатысушылар тарапынан 
туындаған сұрақтарға тұщымды жауап 
берілді.

Дәріске қатысушылар шараның өте 
пайдалы әрі тың мағлұматтарға толы 
болғанын айтады. Ал, ұйымдастырушы-
лар алдағы уақытта жас мамандарды кәсі-
билікке баулу үшін осындай шараларды 
жиі өткізіп тұру қажеттігін алға тартып 
отыр.

● РЕСМИ 

Жас маманға 
жол нұсқап...

Мемлекеттік қызмет істері 
агенттігінің Қарағанды облысы 
бойынша департаменті басшысы-
ның орынбасары Бахтияр Макеев 
Қазақстан Республикасы Прези-
дентінің жанындағы Мемлекеттік 
басқару академиясының Қараған-
ды облысы бойынша филиалында 
мемлекеттік қызметке алғаш рет 
қабылданған қызметшілерге және 
ауыл әкімдеріне дәріс оқыды.

Жәлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Бөлім меңгерушісі Сапиолла 
Ансаров ағайдың берген хатта-
рын қорытамын да, машбюроға 
барамын. Ол жерде жуық арада 
кезек тие қоймайды. Қайыркен 
Сұлтанов, Тоқан Әбуғалиев, Ас-
хат Темірбаев, Зарқын Тайшы-
баев, Шайхан Жандаев, Еркін 
Лұқпанов, Серік Сексенов, Айқын 
Несіпбаев, Сүйіндік Жанысбаев, 
Мағауия Сембаев сияқты ағала-
рым төрт машинистканың қасы-
на алма-кезек отыра қалады да, 
материалдарына диктовка жасай 
бастайды.  

Таңертеңгі сағат тоғыз-
дан бастап кең кабинеттің төрт 
бұрышынан «Ятрань» электрон-
ды жазу машинкалары сатырлата 
жөнеледі. Төрт жерде тамақтарын 
қырнап қойып, төрт ағам матери-
алдарын айтып отырады. Олар-
дың аузынан шыққан сөзді қағып 
алып, ақ қағаздың бетіне түсіріп 
отыратын машинистка апайлар-
дың саусақтарына көз ілеспейді. 

Бұл көрініске аңтарыла қа-
рап, біраз тұрдым да, материал 
бастырудан күдер үзіп, алтыншы 
қабаттың келесі басына беттедім. 
Иығына асып алған фотоаппарат 
қоржыны бар сұңғақ бойлы жігіт 
ағасы шапшаң басып, лаборатори-
ясына келді. 

– Сен отыра тұр. Қазір келемін, 
– деді де, столының үстінде дайын 
жатқан бірнеше фотосуретті алып, 
бесінші қабаттағы секретариатқа 
жөнелді. 

Ол қайтып оралғанша, фото-
лабораториясының мүлік-мүкә-
малдарымен таныса бастадым. 
Сан алуан кадрлар түсірілген фо-

топленкалар, химиялық ерітінді 
салынған судан алып шығып, кеп-
тіруге іліп қойған ондаған фотосу-
реттер. 

Артынша шапшаң басып, әлгі 
азамат қайтып оралды. Маған 
күле қарап:

– Жұмабек Иманәлиев, фо-
тотілшімін. Ал сен кім боласың? 
– деді. Мен өзімді таныстырдым. 
Сол кезде Жұмекең отызды енді 
орталаған екен. Маған ол өмірдің 
бірталай белестерінен өткен сақа 
жігіт сияқты көрінді. 

Сол күннен бастап Жұмекең 
екеуіміздің арамызда ағалы-інілі 
адамдардай шынайы сыйластық 
сезімі орнады. 

Ол Жамбыл облысының Жуа-
лы ауданында дүниеге келген. Ең-
бек жолын теміржол жұмысшысы 
болып бастаған. Мектепте жүр-
ген кезінен фотоаппаратқа әуес 
болған екен. Ақыры Жұмекеңнен 
теміржолшы шықпады. Осы құ-
марлығы оны Шымкент қаласын-
дағы фотографтар даярлайтын 
кәсіптік-техникалық училищеге 
бастап алып келді. 

Училищені ойдағыдай бітіріп, 
көңілі қалаған мамандық алып 
шыққан соң ол Қарағанды облы-
сының бұрынғы Мичурин ауданы-
ның «За коммунистический труд» 
газетінде фототілші болып бес 
жыл жұмыс істепті. 

Жұмысына тыңғылықты, ел-
гезек жігіттің түсірген суреттері 
аудан көлемінен асып, облыстық 
басылымдардың бетінде де жиі 
жариялана бастайды. Облыстық 
«Орталық Қазақстан» газеті ре-
дакциясының шақыруымен 1979 

жылы осы басылымның фототіл-
шісі ретінде жұмысын ауыстыра-
ды. Осы қызметін отыз жылдан 
аса абыроймен атқарып, «Орта-
лық Қазақстан» газетінің редак-
циясынан зейнет демалысына 
шықты.

Фототілші Жұмабек Иманә-
лиев облыс көлеміндегі жаңалық 
пен жақсылықтың жаршысы бол-
ды. Оның түрлі іс-шаралар мен 
оқиғалар орнынан түсірген фо-
торепортаждары «Орталық Қа-
зақстан» газетінде күн құрғатпай 
жарияланып жататын. Газет қыз-
меткерлерінің өтініштері бойын-
ша керек болған фотосуреттердің 
көбісі Жұмекеңнің қоржынынан 
табыла кетуші еді. Ал табылмаға-
нын Жұмекең жедел түрде түсіріп 
әкеле қоятын.

Өткен ғасырдың тоқсаныншы 
жылдарының басы болатын. Бір-
де газеттің «Авторлық нөмірін» 
дайындау барысында облыс ау-
мағындағы «Көксу» әйелдер коло-
ниясынан материал дайындауым 
керек болды.  

Алдын ала құзырлы мекеменің 
рұқсатын алдық та, Жұмекең еке-
уіміз «Көксу»  колониясына тарт-
тық. Бірнеше қабат темір есіктер 
мен тексерулерден өтіп, қапастағы 
қаракөздердің хал-хауалдарымен 
жақын танысып, материалға қа-
жет деректерді қойын дәптеріме 
түртіп алдым. 

Жұмекең фотоаппаратын 
жарқылдатып, жанымда жүрген. 
Бір қарасам, ағам жанымда жоқ. 
Сөйтсем, колонияның жалпы 
көрінісін жоғарыдан түсіріп ал-
мақшы болып, бізге жол бастап 

Фотожурналист Жұмабек Иманәлиев – 75 жаста 

жүрген майордың рұқсатымен 
мұнараның басына шығып кетіпті. 
Әлден уақытта шапшаң басып, 
қайтып оралды. Сәтті түсірген 
кадрларына деген ризалығы жүзі-
нен байқалып-ақ тұр. Екеуіміздің 
сол сапарымыздың белгісі ретін-
де кешікпей газеттің бір бетінде 
«Көксу колониясы» деп аталатын 
көлемді материалымыз жариялан-
ды. 

Кеңес баспасөзінің қырағы 
цензурасы кезінде мұндай тақы-
рыпқа қалам тарту мүмкін емес 
еді. Сол кезеңде бұл түндігі енді 
түріле бастаған жабық тақырып-
тың бірі болатын. 

Жұмекең оңтүстік өңірінің ту-
масы екенін айттым. Тілі майда, 
мінезі биязы. Екі тілге де бірдей 
жүйрік. Содан да болар, кез кел-
ген адаммен аяқ астынан оп-оңай 

тіл табыса кетеді. 
Журналист пен қасқырды 

аяғы асырайды. Жұмекеңмен бір-
ге кезінде облыстың біраз жерін 
шарладық. Қай жерге барсақ та, 
басшылар құрақ ұша қарсы ала-
ды. 

Жасыратыны жоқ, сол өткен 
ғасырдың тоқсаныншы жылдары-
ның бас кезі ауырлау болған еді 
ғой. Жалақы мардымсыз. Оның 
өзі уақытында берілмей қалатын. 
Дүкендерде азықтүлікті талон 
жүйесі арқылы сата бастаған. 

Аудандарға шыққан сондай 
сапарларда редакция тапсырма-
сын да орындаймыз. Жергілікті 
басшылармен келісіп, өзіміз бен 
әріптестерімізге шаруашылық 
алқаптарынан картоп пен көкөні-
стер де алып қайтамыз. Әсіресе, 
бұл жағынан сол кезде облыстың 

Иә, Жұмекең біздің газеттің фототіл-
шісі болып қызмет атқара жүріп, өзінің 
түсірген әсем көріністерін, еңбек адамы-
ның, құқық қорғау органдары қызмет-
керлерінің, мұғалімдердің, дәрігерлердің, 
көптеген әйгілі тұлғалардың  бейнелерін 
басқа да басылымдардың беттерінде үнемі 
жариялап отырды. Өйткені, Жұмекеңнің 
түсірген суреттері өзіндік қолтаңбасымен 
ерекшеленеді. Жиырма жасынан бастап 
фотоаппаратын қолынан тастамаған ол 
сурет түсірудің қыр-сырын толық меңгер-
ген нағыз кәсіпқой, бесаспап фототілшіге 
айналды. Жұмекеңнің қандай фотосын 
алып қарасаңыз да оның сол сәтті қалай 
бейнелеу керектігін дәл табатын сезімтал-
дығы мен көре білетіндігі анық байқала-
ды. Сөйтіп, бір сәтті мәңгі есте қалдырып, 
қағаз бетіне көңілден шығатындай етіп 
түсіріп береді. 

Жетпісінші жылдардың аяғында Қа-
рағандыдағы Кеншілердің Мәдениет са-
райында облыс комсомолдарының кон-
ференциясы өтіп, «Орталықта» фотолары 
жарық көретін Жұмекең екеуміз сонда та-
ныстық. «Суретті түсірген Д.Иманалиев» 
деп жазатын. Сөйтсем, аты Жұмабек екен. 
«Газетке неге «Д.Иманалиев» деп жаза-

сың?» деп сұраймын ғой. «Менің атым 
паспортымда «Джумабек» деп жазылған 
дейді ол. Кейіннен «Ж.Иманәлиев» деп 
дұрыс жазатын болды. Мен ол кезде Қа-
рағанды телерадио комитетінде жастар 
редакциясында аға редактор болып істей-
тін едім. Келесі жылы мен де облыстық 
«Орталық Қазақстан» газетіне қызметке 
келдім. Содан бастап біз отыз жылдан 
астам бірге қызмет атқардық. Алтын-
шы қабатта отырғанымызда кабинетіміз 
де қатар болды. Қолымыз босаған сәт-
терде әңгімеміз жарасып, әртүрлі тақы-
рыптардың басын шалатынымыз да бар. 
Кейде мақала немесе фоторепортаждар 
жасауға бірге шығатын уақыттарымыз 
да болатын. Газет бетінде талай фоторе-
портаждар бастырдық. Қисықтығы мол 
Жұмекең қырсығып қалса, «Әй-й!» деп 
қолын бір сілтеп кетіп қалатыны да бар. 
Ондай сәттерде тілін тауып, икемге кел-
тіріп алмасаң «Не буду я» деп мойнын 
қисайтып алып, жүре беруі де мүмкін, 
өзінің орысша сөйлейтін әдетімен. Соған 
орай өзіме қандай адамдарды түсіру қа-
жеттігін көрсетіп беремін де, сырттай 
бақылап қарап тұрамын. Қалай түсіру ке-
ректігін ескертсең болды, жаныңда бөгде 

Жуалының Жұмабегі
Арқа өңірінің баспасөзінде өзіндік орны, өзіндік қолтаңбасы қалған 

азаматтың бірі – өзіміздің «Орталықта» қырық жылға жуық еңбек еткен                              
Жұмабек Иманәлиев.

Түрегеп тұрған 14 жастағы Жұмабек. Алдыңғы қатарда (солдан оңға 
қарай) шешесі Қыздариға, інісі Жұматай, әкесінің жеңгесі Шобал апа,                                                   

інілері Бекболат пен Байболат. 1964 ж.

Ағайынды Иманәлиевтер (солдан оңға қарай) інісі Жұматай, ағасы Төребек,                                                 
Жұмабек және інісі Бекболат.

адамдардың тұрғанына қарамастан: «Я 
сам знаю. Не вмешивайся» деп айта салу-
дан тайынбайды. 

Әңгімелескен сәттерде өзінің Жам-
был облысындағы Жуалы ауданында 
туып өскендігін, бүкіл қазақтың пір 
тұтатын қос азаматы Бауыржан Мо-
мышұлымен және Шерхан Мұртазамен 
өзінің жерлес екенін мақтаныш сезіммен 
айтып отырады. Шақпақ стансасындағы 
көпбалалы теміржолшылардың отба-
сында дүниеге келген. Ұлы Отан соғысы 
жылдарындағы жанқиярлық еңбегі үшін 
«Еңбек Қызыл Ту» орденімен және басқа 
да медальдармен марапатталған әкесі 
Иманәлі дүниеден өткенде Жұмабек 14 
жаста ғана екен. Ең үлкендері жастай 
шетінейді де, қалған бес ұлдың екіншісі 
Жұмабек орта мектептен соң Шымкент 
қаласындағы №85 кәсіптік техникалық 
училищеде фотограф мамандығын алып 

шығады. Сонда оқыған кезінде жатақха-
на болмай, пәтер жалдап тұрған екен. Сол 
кезде анасы Қыздариға қанша қиындық 
көрсе де, пәтердің ақшасын ай сайын бір 
жыл бойы өзі төлепті. Анасының бес ба-
ланы қалай асырап-жеткізгенін әлі күнге 
дейін аузынан тастамайды. 

Қазір Әбілқас Сағынов атындағы Қа-
рағанды техникалық университетінде 
фототілші болып қызмет істеп жүрген 
Жұмекеңмен әңгімелескенде сонау Жам-

был облысынан Қарағандыға қалай тап 
болғанын суыртпақтап сұраймын. Ол 
жағын көп тарқатып айта бермейді.

– Отбасының жағдайымен келдім 
ғой, – дейді де қояды.

Техникалық училищені бітірген соң 
фотограф болып орналасады, бірақ оның 
жұмысы көңілінен шыға қоймайды. Сол 
кезде бір танысының айтуымен осын-
дағы ауруханада рентген-лаборант бо-
лып істеп жүргенде Қарағандыға көшіп 
келіпті.

Айы оңынан туып, сол кездегі Ми-
чурин аудандық «За коммунистический 
труд» газетіне фототілші болып орнала-
сады. Болашақ маман фототілші болуы-
на, фотоаппаратты қалай ұстау қажет-
тігіне осы газеттегі қызметінің игі әсер 
еткенін ризашылықпен әңгімелейді.

– Қызметке тұрған соң көп ұзамай 
газеттің редакторы Топар кентінде ор-

наласқан училищеден бір сурет түсіріп 
әкелуге жұмсады. Түсіріп алып келіп, фо-
тосын шығарып бердім. Оны көрген ре-
дакторымыз Валентин Баландин: «Мына 
түремшігің кім?» дейді бетіме қарап. Мен 
оның түремшік емес, сол училищенің 
шебері екендігін айттым. Ендеше басын-
дағы мыж-мыж малақайына қарашы, бір 
құлағы түсірілген, бір құлағы едірейіп 
тұр, өзі мүлде қырынбапты. Мұндай су-
ретті газетке қалай шығарамыз? «Балаға 

тәрбие беріп жүрген адамның сиқы осы 
ма?» деп ел күлмей ме?» – деді. Мен адам-
ның түр-әлпетінің газет бетіне шығуға 
лайықты болуы қажеттігін содан бастап 
түсіндім. Одан соң осы «Орталыққа» кел-
ген кезім. Бір күні шахтадан сурет түсіру 
қажет болып, «Индустриальная Караган-
да» газетінің қызметкері Владимир Лу-
някин екеуіміз бардық. Шахтада бірінші 
рет болуым. Суретке түсірейін десем, 
ешкім тыңдамайды. Анау да өтіп кетеді, 
мынау да өтіп кетеді. Сол кезде Лунякин 
мұндай жүрістен ештеңе шықпайтынын, 
батыл болу керектігін, тіпті ұятты белге 
түйіп алып, қасқайып қарсы тұру керек-
тігін түсіндірген еді. Шынында да оның 
ақылының жөні бар екен. Міне, содан бері 
мен сол ақылдан тайған жоқпын, – дейді 
фотожурналист Жұмабек Иманәлиев.

Қызмет еткен жылдары ҚР Мәде-
ниет және ақпарат министрлігінің, об-
лыс әкімінің Құрмет грамоталарымен, 
Қазақстан Журналистер одағының гра-
моталарымен және дипломдарымен, 
Алғыс хаттарымен марапатталған. «Бай-
қағыштығы үшін» аталымы бойынша об-
лыс әкімінің «Алтын сұңқар» сыйлығын 
(2006 ж.) жеңіп алды. «Қазақстанның 
Құрметті журналисі» төсбелгісінің ие-
гері.

Журналистика саласындағы жалпы 
еңбек өтілі 40 жылдан асқан журналист 
әріптесіміздің фотоаппарат объективіне 
іліккен авторлық фотосуреттері респу-
бликалық «Еgеmеn Qazaqstan», «Казах-
станская правда», кезіндегі «Лениншіл 
жас», «Ленинская смена» газеттерін-
де, «Қазақстан әйелдері» журналында, 
корейлердің «Ленин кичи» газетінде, 
немістердің «Фройндшафт» газетінде, 
өзіміздің облыстық «Индустриальная Ка-
раганда» газетінде үнемі жарияланып 
тұрды. 1977 жылдан бері Қазақстан Жур-
налистер одағының мүшесі. 

Міне, облыс өмірінің қай саласын-
да болмасын еңбек етіп жатқан жандар-
дың суреттерін баспасөз бетіне шығару 
арқылы тарихта қалдыруға өзіндік үлес 
қосқан фототілші Жұмабек Иманәлиев 
бүгінде 75 жастың желкенін керіп отыр. 
Сондықтан да Жұмекеңе ұзақ ғұмыр, зор 
денсаулық тілей отырып, алдағы уақытта 
да қолыңнан фотоаппаратыңды тастамай, 
белсенді қызметті жалғастыра бер де-
мекпіз.

Сүйіндік ЖАНЫСБАЙ,
жазушы-журналист

Жетпіс бестегі жігіт
Әлі есімде, 1986 жылғы қаңтар айының соңы еді. Облыстық «Орталық Қазақстан» газетінің 

редакциясына тілші ретінде қызметке орналасқан жас маманмын.
Мен қызмет атқаратын бөлімнің ресми атауы – еңбекші хаттары және бұқаралық жұмыс бөлімі. 

Ол кезде «Орталық Қазақстан» газеті редакциясының қызметкерлері қазіргі Ермеков көшесіндегі 
тоғыз қабатты еңселі ғимараттың бесінші, алтыншы және жетінші қабаттарында отыратын.

Мен алтыншы қабаттағы кабинеттемін. Сол қабаттағы шеткі кабинет – «Фотолаборатория». 
Редакцияның машбюросы осы алтыншы қабаттың келесі шетінде орналасқан. 

Мичурин ауданының басшысы 
болған Тілеубек Зейнешев аға-
мыз редакцияға үлкен қолдау 
көрсетті. 

«Жақсының жақсылығын 
айт, нұры тасысын» деген емес 
пе? Тілеубек Ережепұлының 50 
жасқа толған мерейтойына орай 
Жұмекеңнің түсірген сурет-
терімен бірге 1992 жылдың қазан 
айында «Орталық Қазақстан» 
газетінің бетінде «Қамын ойлар 
ері бар ел бақытты» деген тақы-
рыппен бір бет материал жария-
ладық. 

Фототілші Жұмабек Иманәли-
евтің ұзақ жылдар бойы атқарған 
адал еңбегі өзінің лайықты баға-
сын алды. Ол алғашқылардың 
бірі болып, 2006 жылы облыс 
әкімінің журналистика саласын-
дағы «Алтын сұңқар» сыйлығына 
ие болды. Қазақстанның Құрмет-
ті журналисі төсбелгісімен мара-
патталды.

Жұмекең өзімен бірге қызмет 
атқарған әріптестерінің арасында 
да сый-құрметке бөленді. Біз си-
яқты ізетті інілеріне қамқор аға 
болды.

Бүгінде ол өз отбасының асыл 
жар, аяулы әке және ардақты 
атасы ретінде немерелерін тәр-
биелеп, зейнеткерлік өмірінің 
жемісін көруде. Әлі де елгезек, 
әлі де шапшаң басатын ширақ 
қалпында.    

Желбір жекен қалпыңызда 
желіп жеткен 75 жасыңыз құтты 
болсын, қадірлі Жұмабек аға! 

Сізге барлық әріптестеріңіздің 
атынан мықты денсаулық, ұзақ 
өмір және отбасыңызға амандық 
пен береке тілеймін. 

Алланың берген жасын алшаң 
басып, аман-сау қалпыңызда жа-
сай беріңіз!

Төлеубай ЕРМЕКБАЕВ,
      Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі

ҚАРАҒАНДЫ
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Ол кезде газет бетіне шығатын әр сурет – еңбекпен өрілген, уақытпен өлшенген дүние еді. Циф-
рлы техника түгілі, автоматтандырылған процесс болмаған кезеңде фототілші барлық істі қолмен 
атқаратын. Пленка тартып, жарықты дәл қою, диафрагмма мен выдержканы есептеу... Мұның бәрі 
интуиция мен тәжірибенің, талаптың арқасында келетін қабілет еді.

Өңірдің бас басылымы «Орталық Қазақстан» газетінде аттай 35 жыл еңбек еткен фототілші 
Жұмабек Иманәлиев сол дәуірдің тірі куәгері. Оның объективі уақытты тоқтатып, тарихты қағаз 
бетіне түсірді. Әр суретінде – өмірді, әр кадрында – шындықты таспалады. Бүгінде сол суреттер 
сарғайған газет тігінділерінде қаттаулы. Ардагер күні бүгінге дейін өзі ұстаған алғашқы фотоаппа-
раттарын сақтап жүрген көрінеді. Осы жолы кейіпкердің өзіне емес, фотоаппараттарына тоқталуды 
жөн көрдік. Кеңінен әңгімелестік һәм мерейтой иесінің бұрын газет бетінде жарық көрмеген фотосу-
реттерін назарларыңызға ұсынамыз. 

Сурет сөйлесе, тарих тіріледі

Кейіпкеріміздің фотоаппаратқа 
әуестігі 14-15 жасында ашылған 
екен. Өз сөзінде ол: 

– 1963-1964 жылдары бізді ағам-
ның жолдасы Володя Сухин фотоға 
түсірген еді. Сол уақытта қолын-
дағы фотоаппаратқа қызығып, осы-
ның тілін меңгеруге құштар бол-
дым. Оның қолында «Киев-4» және 
«Смена 8»  фотоаппараты болды. 
Маған өзінің кішкентай ғана «Смена 
8»-ін сатты. Осы аппаратпен сурет-
ке түсіруді үйрендім. Суретке түсір-
мес бұрын әуелі арақашықтықты, 
одан кейін экспозиция уақытын, 
диафрагмасын қолмен қоясың. Егер 

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

бәрін дұрыстасаң, түсірген дүниең 
сапалы шығады. Бұрынғы фотоап-
параттар қазіргідей емес, барлық 
параметрлерін қолмен істейтінбіз. 
Содан кейін фотоаппарат пленка-
сын да дұрыс таңдауың қажет. Су-
ретіңнің қанық әрі сапалы шығуы  
пленкаға да тікелей байланысты. 
Ол кезде «Шостка» және «Қазан 
пленкасы» кеңінен тараған дәуір 
еді. Сапа жағынан «Шостка» плен-
касы жақсы болған соң өзім соны 
пайдаландым.

Фотоаппаратты қолыма алған 
соң дүкенге барып қағаз, фото-
химиялық ерітінді, фотобекіткіш 
алдым. Түсірген суреттерімді 
түнімен қарап, шығаратынмын. 
Егер бір нәрседен мүлт кетсеңіз, 
суретіңіз дұрыс шықпайды. Күйіп 
кетеді. Әу баста түсірген сурет-
терім дұрыс болмады. Ал, сұрайын 
десем, көрсетіп, түсіндіріп, білме-
ген жерімді айтатын ешкім болма-
ды. Володя күнде менің жанымда 
жүре бермейді. Содан не керек, 
ақырындап өзім үйрендім, – деді.

1968 жыл. Жас фотографтың 
18 жасқа енді толған шағы. Ал, 
өмір жолында екі таңдау. Бірін-
шісі – оқуға түсіп, білімін жетіл-
діру. Екіншісі – қара жұмыс істеу. 
Сонымен не керек, 18 жасында 
теміржол бойына жұмысқа тұрып, 
үлкен өмірге қадам басады. Бірақ, 
аптап ыстық пен суыққа, ауыр жұ-

мысқа бойы үйренбей жұмыстан 
кетеді. Сол уақытта Володя Сухин 
Шымкентте фотографтың оқуы 
барын айтып, білімін жетілдіруге 
кеңес беріпті. Нәтижесінде, 1969-
1970 жылдары фотограф маман-
дығында дәріс алып, 4-разрядты 
фотографы болып шыға келген. 

– Оқуымды тәмамдаған соң 
Түлкібас медкомбинатында бір ай 
жұмыс істедім. Кейін тігін цехын-
да, содан барып ауылға оралдым. 
Аудандық сыртқы сауда комбина-
тына фотограф болып орналасып, 
екі жылға жуық жұмыс істедім. 
Маған осы жерден шағын орта-
лық ашып берді. Айлық жоспар 
орындап, соған сай азды-көпті 
қолақымды алып жүрдім. Содан 

кейін ол жерден шығып, Жуалы 
аудандық ауруханасына рент-
ген-лаборант болып жұмысқа тұр-
дым. Жұмыс істеп жүріп Жамбыл 
облыстық ауруханасында алты ай 
рентген-лаборант мамандығын да 
тәмамдап алдым. 1974 жылы отба-
сылық жағдайға байланысты Топар 
ауданына қоныс аудардық. Келген 
жылы Мичурин аудандық газетіне 
орналасып, газеттегі өмірім осы 
жерден басталды. Алғашқы жыл-
дары қатты қиналдым. Фотоаппа-
ратты үйретіп, түсіндіретін ешкім 
болмады. Содан не керек, дүңгір-
шектерден «Советское фото» деген 
журналды және басқа да газеттерді 
сатып алып, суреттің қыр-сырын 
сол жерден оқып үйрендім, – деді 
ағамыз.

Аудандық газет редакторы Ва-
лентин Баландин жас фототілшіге 
қоймадан фото ұлғайтқыш, фото-
аппарат және басқа да керек-жарақ 
құрылғыларын алып берген. Сол 
кезде кәсібінде ұстаған ең бірінші 
аппараты – «Киев-4» маркалы фо-
тоаппараты еді. Газет редакторы 
шағын бөлме беріп, фотолаборато-
рия ашуға мүмкіндік жасапты. 

– Ол кезде фотожарқыл шам де-
ген атымен болмаған. Бірақ, маған 
бұл құрылғыны пайдалану, сурет-
ке түсіру аса бір қиынға соқпады. 
Себебі, өзім жан-жақтан оқып, 
үйреніп алған едім. Жылдамдық 

шкаласымен де әжептәуір жұ-
мыс істеп дағдыландым. Қай 
жерде фотоаппаратты қалай 
қолданатынын біркісідей мең-
геріп қалған шағым. Бірақ, әу 
баста жарық сезгіштігі 130 
бірлікке тең фотопленканы 
қолданып жүргенмін. Кейін 
400-дігі барын біліп, соған 
көштім. Жаңа пленканың 
арқасында жұмысым жеңіл-
деп қалды. Бірақ, аудандық га-
зеттен кетіп бара жатқанымда 
осы фотоаппаратымды қима-
дым, – дейді кейіпкеріміз. 

Әуелі осы темірдің тілін 
түсінгеннен кейін ғана кадр 
«тіріледі». Әрине, бұл сөздің 
ешқандай қатесі жоқ. Керісін-

ше «фотопленкаң жақсы болса, су-
реттердің де сапасы артады» дейді 
өзі. 

1977 жылдан бастап облыстың 

қос газеті «Орталық Қазақстан» 
мен «Индустральная Караган-
да» газетіне түсірген дүниелерін 
жіберіп тұрады. Одан бөлек, Ал-
матыдан шығатын «Лениншіл 
жас», «Ленинская смена» және 
күллі одаққа корей тілінде тарай-
тын «Ленин кичи» газетінде де 
туындылары жарық көрген. Сол 
кездегі Целиноград қаласынан 
шығатын «Фройндшафт» газеті-
не, «Қазақстан әйелдері» журна-
лына да жолданған. Кейін есімі 
туындылары арқылы танылған 
жас фотографты аймақтың басты 
басылымы «Орталық Қазақстан-
ның» сол кездегі жауапты хатшы-
сы Рымқұл Сүлейменов арнайы 
шақыртады. Бұл – 1979 жыл еді. 

Содан 35 жыл табан аудармай зей-
нет жасына дейін еңбек етіпті. 

– «Орталыққа» келгенімде 
«Зенит» маркалы фотоаппаратын 

табыстады. Онымен шамалы түсір-
ген соң өзім үйренген маркамның 
кейінгі нұсқасын, яғни, «Киев-17» 
аппаратын алды. Осы құрылғымен 
бертінге дейін жұмыс істедім. Га-
зет бетінде жарияланған барлық 
суреттер осы құрылғымен түсіріл-
ді. Содан кейін барып «Canon» 
маркалы заманауи фотоаппараты 
қолыма түсті. Ал, бұл аппаратқа 
біршама уақыт үйренісе алмай 
жүрдім. Біз секілді баптауларын 
қолмен қоймайсың. Батырмалары 
арқылы реттеп, компьютерге қоса-
ды екенсің. Далада, немесе ғима-
рат ішінде түсіргенде баптауларын 
дұрыс қоймасаң суретің – жарам-
сыз. Ал, өзім әбден қолмен қойып 
үйреніп қалғанмын ғой, батырма-

ларын пайдалана алмайтынмын. 
Орыс редакциясының фототілшісі 
Дмитрий Кузьмичев – өз шәкіртім. 
Қолымдағы жаңа аппараттың тілін 

осы Дмитрий үйретті, – дейді сол 
күндерді еске алып. 

Жас фототілші үшін бәрі таң-
сық. Үлкен кәсіпорын мен зауыт-
тың тыныс-тіршілігін түсіруден әлі 
бейхабар еді. Сол кезде әріптестері 
Қағазбек Сәденов, Қайыркен Сұл-
танов, Орынбай Аймағанбетов, 
Амантай Сағындықов сынды аға-
лары қолғабыс еткен. Ақыл-кеңес 
берген. 

–  Ол кісілер зауытқа барады да 
бәрін қағазға түсіріп алады. Кейін 
маған келіп, «Міне, осыны түсір. 
Ал, мына кісіні былай түсіресің. 
Мына бір өндіріс орнына барып, өз 
қалауыңмен кадр жинап кел» дей-
тін. Фоторепортаж түсіруді аудан-
дық газетте жүргенімде ұстазымыз 
Юрий Панов, досым Артур Қуа-
налиев үйреткен еді. Бір-екі мәрте 
көріп, қолымды қалыптастырып 
алған соң әрі қарай өзім алып кет-
тім. 

– «Орталықта» жүргенімде 
өзім бір ұжымға, өндіріс орнына 
барып, репортажды орысша жазып 
алып келетінмін. Қазақшаға Ержан 
Имаш, Тілеуқабыл Байтұрсынов 
аударып, жазып жүретін. Кез кел-
ген мекемеге, медицина ұйымына, 
тіпті, құрылыс обьектілеріне ба-
рып өзім басшыларымен кездесіп 
репортаж түсіре беретінмін. Қо-
лым қалт етсе қай мекемеге неме-
се өндіріс орнына баратынымды 
анықтап, керек фотоларымды ал-
дын ала ойлап баратынмын. Сосын 
мекеме басшылары менің жаныма 
бригада басшыларын немесе басқа 
да жауапты мамандарды қосып бе-
ретін. Сөйтіп репортаж түсіруші 
едім. Әрі орысша барлық ақпарат-
тарды жинап, дайын күйінде ре-
дакция тілшілеріне табыстаймын. 
Қазір заман өзгерген. Фотожурна-
листер өз еркімен өндіріс орында-
рын аралай алмайды. Негізі, фото-
журналисті шыңдайтын – өндіріс, 
– дейді ардагер фотожурналист.

...Ол кадр қуған жоқ. Ақиқатты 
іздеді. Фотоаппарат оның қаруы 
емес, көзі болды. Объектив арқылы 
қоғамға, елге қарады. Ал, біз сол 

Ж.Иманәлиевтің алғашқы фотоаппараттары

«Даңқ» орденінің толық иегері 
Мүтәш Сүлейменов 

жас жауынгерлермен бірге

«Костенко» шахтасының кеншілері

Облыс әкісі Е.Бөлекпаев Ә.Сағынов атындағы Қарағанды техникалық университетінде

қараған көзден тарихты көріп оты-
рмыз. Ал, тарих ешқашан өшпей-
ді. Міне, фотожурналист еңбегінің 
шынайы мәні – осы.

Кезекті түсірілім барысында
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Шешімді халық қабылдайды
«Халық қатысатын бюджет» жобасы аясында әр аулаға балалар ойын 

алаңы салынып, асфальт төселген. Жарық шамдары мен футбол алаңы орна-
тылыпты. Жалпы, қаладағы әр аула жыл сайын көркейіп, жаңа кейіпке енуде. 

Бұл жобаның артықшылығы – кез келген тұрғынның өзі тұратын ауласы-
на қатысты абаттандыру мәселесін көтеріп, жергілікті билікке сала маман-
дарына ұсынысын ашық айтуында. Осылайша тұрғындардың қатысуымен 
былтыр Қазыбек би ауданында 20 аула абаттандырылыпты. Ал, биыл 60 алаң 
салу жоспарланған. Әр алаңның құны 30 млн теңгеге жуық десек, биылдыққа 
облыстық бюджеттен 2 млрд теңге бөлініпті.

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Әр ұсыныс назарда
Аталған жобаға кез келген қала тұрғы-

ны өтінім бере алады. Кейін қалалық мәс-
лихат депутаттары мен облыс әкімдігінің 
мамандарынан құралған арнайы комиссия 
өтініштерді іріктейді. Өтінімдер тек Қа-
зыбек би ауданы бойынша ғана қаралады. 
Кейін комиссия мүшелері дауысқа салады. 
Егер жоба тиісті көрсеткішке сай дауыс 
жинаса, сметалық құжат әзірленіп, кейін 
бюджеттен қаржы бөлінеді. Ал, құрылыс 
жұмыстары келер жылдан басталады. 

– Бұл жоба 2022 жылдан қолға 
алынған. 2023 жылдан бастап нәтижесін 
көрдік. Басында халық дұрыс түсінбеді. 
Алғашқы жылы үш үйдің ауласын жа-
саған едік. Келесі жылында 20 ауланы 
абаттандырдық. Ал, осы жылы 60 аулаға 
алаң орнатып жатырмыз. Тұрғындардың 
басым бөлігі ересек және кішкентай-
ларға арналған екі алаң салуды сұрайды. 
Әрине, тұрғындарға балалар қауіпсіздігі 
маңызды. Одан бөлек, футбол алаңын да 
көп сұрайды. Қай құрылғыны қай жерге 
қоятынын тұрғындар өздері шешеді. Се-
бебі, бөлініп жатқан қаржы – халықтікі.  
Салған алаңға мердігер тарапынан үш 
жылдық кепілдік бар. Жөндеу жұмыста-
рына толық жыл керек. Жұмыстар толық 
аяқталған соң көше тұрғындарын және 
басқа да тиісті сала мамандарын шақыр
тып, тексеру жүргіземіз, – деді Қазбек 
би ауданы әкімдігінің абаттандыру және 
жоспарлау бөлімінің басшысы Нариман 
Иткарин.

Биыл 20 алаңның құрылысы бас
талған. Жерге бетон төселіп, алаңқай-
лар ретке келтірілген. Енді жаттығу құ
ралжабдықтарын орнату ғана қалыпты. 

(Соңы. Басы 1-бетте).

Патология анықталған жағдай-
да балалар педагогикалық медици-
налық психологиялық кеңеске жі-
беріледі. Онда арнаулы мектепке 
дейінгі ұйымдарға барудың жеке 
бағдарламасы, оқушылар үшін 
білім беру немесе түзету бағдарла-
масы әзірленеді. 

– Орталықта 2 041 бала есеп-
те тұр. Оның 905інің мүгедек-
тігі бар. Былтыр мүгедектік  150 
балаға алғаш рет тағайындалды. 
Орталықтың медициналық әлеу-
меттік оңалту бөліміне күнделік-
ті 25 бала келеді. Ал, тәуліктік 
стационарға бір мезетте 80 бала 
орналаса алады, – дейді Аслан Қа-
зақбайұлы. 

Қалалық ауруханаларда бас
тап қы психикалық денсаулық ор-
талықтары ұйымдастырылған. Қа-
рағандыда мұндай – үш, Теміртау 
қаласында – екі және Балқашта 
бір орталық бар. Олардың бар-
лығында психолог, логопед, пе-
дагогдефектологтың, әлеуметтік 
қызметкердің кабинеттері іске қо-
сылған. Бейінді гимнастикаға ар-
налған зал, сенсорлық бөлме бар-
лық керекжарақпен қамтылған. 
Физио ем мен массаж кабинеті де 
қарастырылған. Барлық ем шара-
ның нәтижесі атаанасына айты-
лады, арнайы орта мен білім беру 
бағдарламасы ұсынылады. 

Білім алуда кедергі жоқ 
Аймақта аутизмі бар балалар-

ды қолдау орталығы 2022 жылдан 
бері жұмыс істейді. Ол облыстық 
білім басқармасына қарайды. Ор-
талық жыл сайын шамамен 600 
балаға көмек көрсетеді. 

– Сонымен қатар, облыс 
көлемінде 10 арнайы мектепин-
тернат,  үш арнайы балабақша, 
алты  психологиялық медици-
налық педагогикалық кеңес, он 
психологиялықпедагогикалық 
түзету кабинеті, екі оңалту орта-
лығы және бір аутизмі бар бала-
ларды қолдау орталығы бар. Биыл 
Бұқар жырау ауданында түзету 
кабинетін ашу жоспарланып отыр, 
– дейді білім басқармасының мек-
тепке дейінгі, жалпы орта және 
арнаулы білім бөлімінің басшысы 
Гүлдана Нұрсұлтан.  

21 мектепке дейінгі ұйымда 
сөйлеу қабілеті, көру қабілеті, 
интеллектісі бұзылған, психика-
лық дамуы тежелген ерекше бала-
ларға арналған 69 арнайы топ бар. 
Оларға 683 бала барып жүр. Одан 
бөлек, облыстың 14 мектебінде 
ерекше білім беру қажеттіліктері 
бар балаларға арналған 47 арнайы 
сынып бар. Арнайы сыныптарға 
интеллектуалдық даму бұзылыс
тары, психикалық дамудың теже-
луі тіркелген 354 бала оқиды.  

– Былтырдан бері облыста мүм-
кіндігі шектеулі балаларды арнайы 

психологиялықпедагогикалық қол-
дауға мемлекеттік білім беру тапсы-
рысы жүзеге асырылуда. Арнайы 
психологиялықпедагогикалық қол-
дау алатын балалардың жалпы саны 
300 баланы құрайды, – дейді Гүлда-
на Ерболатқызы. 

Жалпы, облыста инклюзивті 
білім беру үшін жағдай балабақ-
шалардың 89%ында, мектеп-
тердің 93%ында және колледж-
дер 85%ында жасалған. 

Ерекше білім беру қажеттілік-
тері бар балаларды әлеуметтік 
бейімдеу және болашаққа дайын-
дау маңызды бағыттардың бірі 
болып табылады. Осыған байла-
нысты колледждерде білім алу 
және оларды жұмысқа орналасты-
ру мәселесіне ерекше назар ауда-
рылуда.

20222023 жылдары «Қазақ
с тан хал қына» қоры 10 арнайы 
мек тепте 330 млн теңге оқу каби
неттерін, шеберханаларды, зертха-
наларды, спорт және акт залдарын 
жабдықтады. Былтыр да аталған 
қор тарапынан 488 млн теңге 
бөлініп, арнайы мектепинтернат-
тар мен балаларды қолдау орта-
лықтарының аумағын абаттанды-
ру жобасы жүзеге асырылды.

Сондайақ, «Дара» қоры, «Шев
рон» компаниясының Оқуағарту 
министрлігімен бір лес кен ерекше 
қажеттіліктері бар балаларға ерте 
қолдау көрсету қызметтерін дамы-

туға бағытталған «Мүмкіндіктер 
уақыты» жобасы бар. 

Осы ретте инватакси қызметі 
аутистік спектрі бұзылған бала-
ларға да көрсетіле бастағанын 
айтып өткен орынды. Мұндай өз-
геріс былтыр енгізілді. Облыстың 
барлық өңірлеріндегі осындай 698 
бала инватакси қызметін пайдала-
нып жүр. 

Ерте диагностика, білікті ма-
мандарға қолжетімділік және 
инклюзивті білім беру жүйесін да-
мыту аспектілері еліміз үшін өзек-
ті. Біріншіден, аутизмді барынша 
ерте анықтау түзету бағдарлама-
ларын баланың миы ең икемді ке-
зеңде бастауға мүмкіндік береді. 
Зерттеулер көрсеткендей, ерте 
араласу баланың коммуникативтік 
дағдыларын, әлеуметтік бейімде-
луін және өмір сүру сапасын ай-
тарлықтай жақсартады.

Ерекше баланың өмірі мен 
денсаулығы – екі есе жауапкер-
шілік. Сондықтан, әлеуметтік мән-
ге ие мәселеде жанжақты қолдау 
ауадай қажет. Бұл әсіресе, Прези-
дент айтқандай, әрбір облыс ор-
талығында ерекше қажеттілігі 
бар, соның ішінде, аутизмге шал-
дыққан балаларды оңалту және 
дамыту орталықтарын құруға қа-
тысты. Аутистік спектрі бұзылған 
балаларға тікелей көмек көрсе-
тетін орталықтар жұмысы – келесі 
материалға арқау. 

Дабыл қақтырған дерт

Одан бөлек, аталған жоба аясында тек 
аула емес, алаңдар да жасалады. Оған бір 
мысал – Қ.Аманжолов көшесі №21 мекен-
жайындағы шағын алаң. Осы жоба аясын-
да абаттандырылған. Қажетті құрылғылар 
қойылып, асфальт төселген. Сонымен қа-
тар, жыл соңына дейін тағы алты алаң ел 
игілігіне беріледі деп күтілуде. 

Кепіл мерзімі аяқталған соң алаңның 
тазалығына және абаттандыру, күту, жөн-
деу жұмыстарына – тұрғындар жауапты. 

Көптің қалауы ескеріледі
Зейнеткер Гаухар Қасымжанованың 

Крылов көшесі 4 «А» мекенжайында 
тұрғанына 20 жылдан асыпты. Өзі алғаш 
көшіп келген жылдары аулада алаң түгілі 
отыратын орындық та болмағанын айта-
ды. Кейінірек «Халық қатысатын бюд-
жет» жобасы жайында естіп, жанжақты 
ақпарат алған. Сөйтіп, ауласына балалар 
алаңын салуды өз қолына алып, тұрғын-
дардан дауыс жинаған. 

– Аула тұрғындарының ауызбіршілігі 
мол. Бәріміз бірауыздан қолдап, жобаға 
қатыстық. Қазір ауламыз көркейіп, адам 
танымастай өзгерді. Аулада балалар көп. 
Бұрын балалар ойнайтын жер іздеп, аула 
кезіп жүруші еді. Қазір бәрі осында жи-
налады. Кешкісін балалармен қатар ата 
аналар да аулаға шығып, сейіл құратын 
болды. Биыл мамандар жыл соңына дейін 
ауламызға асфальт төсеп беретіндіктерін 
айтты,  – деді Гаухар Балтабайқызы. 

Аула тұрғыны Олеся Тимофееваның 
Крылов 6 мекенжайына көшіп келгеніне 
бес жылдың мұғдары болыпты. Өзі – екі 
баланың анасы. Күнде кешкісін балала-
рын алып, серуендеуді әдетке айналдыр
ған.

– Біз көшіп келгенде аулада бір ғана 
темір сырғанақ болатын. Оның өзі ескір-

мен, бір жылдан соң қайта өтініш бердім. 
Өтінішіміз ескеріліп, керемет алаң салып 
берді. Жарық тіректерін де орнатты. Әри-
не, біз бұл алаңды көптен күттік. Балалар 
да көбейді. Өзімнің екі балам бар. Күнде 
кешкісін далаға шығып, осында ойната-
мын, – дейді тұрғын. 

Бәрі халық игілігіне
Қазыбек би ауданының қоғамдықса-

яси өміріне жауапты 16 халық қалаулы-
сы бар. Әр депутат бір округке жауапты. 
Яғни, әрқайсы өзіне тиесілі округі бой-
ынша жұмыс істеп, түсіндіру жұмыста-
рын жүргізуі қажет. Осындай ел игілігіне 
бағытталған немесе қандай да бір жоба-
лардың халыққа жетуі осы депутаттарға 
байланысты. Қалалық мәслихат депутаты 
Бейбіт Жұмабековке №5 округ тиесілі.  
Қарағанды теміржол вокзалынан бастап, 
Қарағанды экономикалық университеті-
не дейінгі аралық – осы округке тиесілі. 
Былтыр «Халық қатысатын бюджет» 
жобасы аясында 20 аулаға балалар ойын 
алаңы орнатылса, оның 8і – №5 округте 
екен. Ал, бұл Бейбіт Қайыржанұлының 
халықпен тікелей қарымқатынас орна-
тып, тығыз байланыста екенін аңғартады.  

– Бұған дейін әкімдік өкілдері қай 
жерге қандай балалар алаңы керектігін 
өздері шешіп, ешкімнен сұрамай орнатып 
кететін. Қазір жүйе өзгерді. Не керек және 

ген. Аула тұрғындары оны өздері орна-
тыпты. Кейіннен ол сырғанаққа да ешкім 
сырғанамайтын болды. Тұрғындардың 
уәжін естіп, бізге осындай алаң салып 
берген әкімдік мамандарына алғыс біл-
діремін, – деді Олеся Александровна.

Аталған мекенжай бойынша жарық 
тіректері орнатылып, алаң салынған. 
Енді алдағы жылы асфальт төселеді деп 
күтілуде.

Ермеков көшесі 35/2 мекенжайына 
да алаңның салынғанына бір жыл енді 
болыпты. Аула тұрғыны Юлия Войтюк 
аталған жобаға осыдан екі жыл бұрын 
өтініш беріпті.  Бірақ, алғашқыда өтінімі 
қабылданбаған.

– 2023 жылы әкімдіктің сайтына кіріп, 
асфальт керектігін айтып, өтініш тас
таған едім. Бірақ, қабылдамады. Деген-

қайда орнату қажеттігін халық өзі шешеді. 
Сол кездері тұрғындар «Біз ешкімнен алаң 
сұраған жоқпыз. Өздеріңіз қойдыңыздар. 
Енді өздеріңіз қарайсыздар» деп наразы
лығын білдіретін. Енді бәрі керісінше. 
Өздері алаң сұрады ма, кепілдігі біткен 
соң алаңның тазалығына, абаттандыру 
және жөндеу жұмыстарын тұрғындар өз 
мойнына алады. Әрине, көп адам осын-
дай жобалардың барын біле бермейді. 
Сондықтан, халық құлағдар болуы үшін 
біз халықпен тығыз жұмыс жасап жатыр
мыз. Нәтижесінде, жыл өткен сайын бұл 
жобаға қызығушылық танытқандардың 
қатары артып келеді. Бәрі халықтың игілі-
гіне, – деді Бейбіт Жұмабеков.

Депутат өз сөзінде 1 маусым – Балалар 
күніне орай тағы бірнеше алаң берілетінін  
де баса айтты.  

Жаңа аула, жаңғырған алаң 
Қаланың ОңтістікШығыс бөлігінде 

орналасқан Степной ықшамауданы, 2/9 
мекенжайына да өткен жылы балалар 
алаңы орнатылған. Асфальт та төселіп, 
қалыпқа келтірілген. Бұл мекенжайдың 
ауласын «аула» деп те айта алмайсыз. 
Үйдің анау басынан мына басына дейінгі 
аралығы құдды бір алаң іспетті. Тұрғын-

дар тарапынан өтініш түскен соң арнайы 
комиссия мүшелері де осы бір ерекшелік-
ті байқап, шағын алаңның сызбасын әзір-
леген. Ауланың кіреберісінен асфальт 
төсеп, ұзындығы шамамен 200 метрдей 
дәліз жасаған. 

– Жаңбырлы күні немесе көктемде 
көшенің басы суға толып қалатын. Осы-
дан бір жыл бұрын ауламызды көрсеңіз, 
жағаңызды ұстар едіңіз. Одан бөлек, газ 
және жылу құбыры да жермен тартылған 
еді. Аулада мүмкіндігі шектеулі жандар 
тұрады, кішкентайын жетектеп, арба-
сымен аналар да серуенге шығады. Сол 
уақытта құбырлар жолдың екінші бетіне 
өтуге кедергі еді. Осы жоба жайында естіп, 
тұрғындарға үндеу жасадық. Бәрі келісіп, 
аз уақыт ішінде дауыс жинап берді. Қазір 
ауламыз адам танымастай өзгерген. Аула-
мыздың осылай көркеюіне үлкенімізден 
кішімізге дейін әр тұрғынның үлесі бар. 
Жерде жатқан құбырлар жоғары көтеріл-
ді. Ал, әлгі су жиналатын орын тегістеліп, 
асфальт төселді. Жарықшамдар да орна-
тылды. Белсенді тұрғын – елдің негізі. 
Осындай ауызбіршілікпен жасалған жұ-
мысты игілігімізге пайдаланған қандай 
жақсы?! – деді Игорь Литвинов.

Аула тұрғыны Татьяна Ильязова абат-
тандыру мәселесімен облыс әкімдігіне 12 
жыл қатарынан өтініш беріп келгендігін 
айтады. 

– Осы жыл ішінде түрлі сала ма-
мандары келіп, ауламызды көріп кетті. 
Бірақ, білмеймін, қандай да бір жағдай-
да өтінішімізге кері жауап келді. Тіпті, 
аудан әкімі де келіп, мәселенің мәнжай-
ымен танысты. Әр келген жылы маман-
дар «Келесі жылы асфальт төселеді» деп 
кетеді. Бірақ, ешқандай жұмыс жасалма-
ды. Осыдан екі жыл бұрын «Халық қаты-
сатын бюджет» жобасы аясында өтініш 

беріп едік, өтінішіміз қабылданды. Был-
тыр асфальт та төселді, балалар алаңы 
да орнатылды. Осы жобаға жетекшілік 
жасап жүрген сала мамандарына алғы-
сымды білдіремін. Солардың арқасында 
біздің аула шағын алаңға айналды, – дейді 
тұрғын Татьяна Абдрахманова.

Суреттерді түсірген 
Александр МАРЧЕНКО.

Арнаулы әлеуметтік қызмет-
тер көрсететін барлық меншік 
нысанындағы ұйымдар лицен-
зиялауға жатады. Бұл жаңашыл-
дық – арнаулы әлеуметтік қызмет 
көрсету жүйесін жаңғырту ке-
зеңдерінің бірі. Ол көрсетілетін 
қызметтер сапасын арттыруға, 
қызмет алушылардың құқықта-
рын қорғауға және қауіпсіздікке 
кепілдік беруге, сондайақ, осы 
қызметті ұсынатын ұйымдар 
үшін бірыңғай стандарттарды 
белгілеуге бағытталған. Лицен-
зиялау бірқатар кемшіліктерді 
де анықтап, оларды жоюға негіз 
болды. 

Жергілікті атқарушы орган-
дардың ақпаратына сәйкес был-
тыр мұндай қызмет көрсететін 
орталықтардың саны 1023 делін-
се, деректерді цифрландырған-
нан кейін 587 екені анықталды. 
Көрсетілетін қызметті алушы-
лардың саны 135 947 емес, факті 

бойынша 93,6 мың адамды құра-
ды. Осылайша, арнаулы әлеу-
меттік қызметті қаржыландыру 
сомасы 31,6 млрд теңгеге азай-
ды. Сонымен бірге, АӘҚ көр-
сету жүйесін жаңғырту аясында 
12 235 мың әлеуметтік қызмет-
кердің 8 811нің тиісті санаты 
болмай шықты. Нәтижесінде 10 
мыңнан астам әлеуметтік қыз-
меткерге оқыту және сертифи-
каттау жүргізілді. Бастап қыда 
лицензиялауға жататын 587 
субъектінің 384де қажетті ма-
териалдықтехникалық база 
болмаған, ал кейбір жағдайлар-
да тіпті жабдықтар мен жиһаз-
дан тек кілемдер мен дивандар 
болған.

Лицензия беруден бас 
тартқан ұйымдар белгіленген 
талаптарға сәйкессіздіктер жой-
ылғаннан кейін лицензиялауға 
қайта өтініш бере алады.

● ӘЛЕУМЕТТІК ҚОЛДАУ 

Арнаулы қызметке
талап қатаң  

Елде азаматтарға арнаулы әлеуметтік қызметтер көр-
сететін субъектілерді лицензиялау процесі аяқталуға жа-
қын. Кешегі күнгі дерек бойынша аталған қызметті көрсету-
шілердің 92%-ы лицензия алды.

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Қазақстан Республикасы Жер ко-
дексінің 84-бабына сәйкес (бұдан әрі 
– Кодекс), «мемлекеттік мүлік тура-
лы» Қазақстан Республикасының 
Заңымен, Кодекстің 84-бабында бел-
гіленген ерекше жағдайлар тізбесіне 
жататын объектілерді салу бөлі-
гінде елдімекендердің бас жоспар-
ларын орындау мақсатында, атап 
айтқанда, автомобиль жолдарын, 
магистральдық құбырларды, инже-
нерлік-коммуникациялық желілерді 
және елдімекендердің ортақ пайда-
ланылатын объектілерін іске асыру 
жолымен салу (реконструкциялау)  
жер учаскесінің нысаналы мақсаты 
Қарағанды қаласының егжей-тег-
жейлі жоспарлау жобасына қайшы 
келетін егжей-тегжейлі жоспарлау 
жобалары, Қарағанды қаласының 
әкімдігі ҚАУЛЫ ЕТЕДІ:

1. Мемлекет мұқтажы үшін жер 
учаскесін алып қоюға байланысты 
жер учаскесіне қатысты мәжбүрлеп 
иеліктен шығару рәсімін қозғау:

1. Мемлекет мұқтажы үшін жер 
учаскесін алып қоюға байланысты 
жер учаскесіне қатысты мәжбүрлеп 
иеліктен шығару рәсімін қозғау:

1) Қазыбек би атындағы аудан, 
Есептік тоқсан 219, ауданы 116,0000 
га 2-учаске, кадастрлық нөмірі 09-
142-219-002, Шефтали Наталья Ва-
сильевнаға жеке меншік құқығымен 
тиесілі:

2) Қазыбек Би атындағы аудан, 
Гоголь көшесі, ауданы 0.1386 га 66/2 
учаскесі, кадастрлық нөмірі 09-142-
123-427, Гурин Вячеслав Леонидо-
вичке жеке меншік құқығымен ти-
есілі;

3) Қарағанды қаласы, Қазыбек 
би атындағы аудан, ауданы 114.0000 
га, кадастрлық нөмірі 09-142-219-
005, Куликова Светлана Евгеньев-
наға жеке меншік құқығымен ти-
есілі;

2. Мәжбүрлеп иеліктен шығару 
күні 2025 жылғы 25 желтоқсан бо-

лып белгіленсін.3. Келісу рәсімдерін 
жүзеге асыру үшін меншік иесінің 
жүгіну орны болып өтініш беру 
арқылы «Қарағанды қаласының жер 
қатынастары бөлімі» мемлекеттік 
мекемесі (Д.А.Шакенов) белгілен-
сін: Қарағанды қаласы, Қазыбек би 
атындағы аудан, Нұрсұлтан Назар-
баев даңғылы, 39, 425 кабинет.

4. «Қарағанды қаласының ішкі 
саясат бөлімі» мемлекеттік меке-
месі (а. Н.Кәрімова) аталған қаулы-
ны осы қаулы қабылданған сәттен 
бастап үш жұмыс күні ішінде жер-
гілікті бұқаралық ақпарат құралда-
рында жарияласын.

5. «Қарағанды қаласының жер 
қатынастары бөлімі» мемлекет-
тік мекемесі (Д.А. Шакенов) жер 
учаскесінің меншік иесін «Мемле-
кеттік мүлік туралы»Қазақстан Ре-
спубликасы Заңының 64-бабының 
тәртібімен хабардар етсін.

6. «Қарағанды қаласының тұр-
ғын үй қатынастары бөлімі» ММ 
 (т.б.  Жашкеев) жер учаскелерін 
бағалау бойынша жұмыс жүргізу.

7. «Қарағанды қаласының тұр-
ғын үй-коммуналдық шаруашылық, 
жолаушылар көлігі және автомо-
биль жолдары бөлімі» ММ (Е.Е. 
Кокушев) жер учаскелерінің мен-
шік иелеріне заңнамада белгіленген 
тәртіппен өтемақы төлеуді қамтама-
сыз етсін, сондай-ақ, Қазақстан Ре-
спубликасының заңнамасында көз-
делген өзге де қажетті шараларды 
қабылдасын.

7. Осы қаулы Қарағанды қаласы 
әкімінің аппаратында тіркелген сәт-
тен бастап күшіне енеді.

8. Осы қаулының орындалуын 
бақылау Қарағанды қаласы әкімінің 
жетекшілік ететін орынбасарына 
жүктелсін.

М.КОЖУХОВ
Қарағанды қаласының әкімі

Қарағанды қаласы әкімдігінің қаулысы

Қарағанды қаласы                       № 31/01                                 15.05.2025

Жер учаскелерін мәжбүрлеп иеліктен шығарудың 
басталуы туралы

Теміртау қалалық сотында Зиганшина Елизавета Андреевнаның Темір-
тау қаласында тұратын  Металлург даңғылы, 10/1 үй, 37 пәтер, өтініші бой-
ынша Шопшин Сергей Борисовичті Ақтөбе облысында туған  қайтыс болды 
деп, жариялау туралы іс қозғалды, соңғы жұмыс орны – «Горэнергосеть» 
тресті.

Осы азаматтың тұрған жері туралы мәліметтері бар адамдарға бұл ту-
ралы Теміртау қалалық сотына жарияланған күннен бастап 3 ай мерзімде 
хабарлауды сұраймыз

№223

Темір мен технология
Бүгінде QazTehna зауыты Қа-

зақстандағы һәм Орталық Азия 
кеңістігіндегі ірі көлік машина 
жасау орталықтарының біріне 
айналып үлгерді. Кәсіпорынның 
өндірістік портфелінде әлемдік 
нарықта сенімді брендке айналған 
Yutong маркалы қалалық, қалаара-
лық, туристік және маманданды-
рылған автобустардың кең спектрі 
ұсынылған. QazTehna – тек техника 
емес, яғни, инновация, қауіпсіздік 
және заманауи стандарттармен 
үйлескен жоғары технологиялық 
өнім. QazTehna – индустриялық 
қуаттың нақты бейнесі. Зауыт іске 
қосылған 2021 жылдан бері небәрі 
бірнеше жыл ішінде 4000-нан 
астам автобус шығарылып, ішкі 
нарық пен экспорттық бағыттарда 
сенімді сұранысқа ие болды. Де-
мек, жоғарыдағы сандар жай ғана 
статистика емес,  отандық машина 
жасаудың жаңа парадигмасына ай-
налған нақты көрсеткіш.

Кәсіпорын аясында мыңнан 
астам тұрақты жұмыс орны 
құрылып, жоғары білікті инженер-
лер мен мамандардың жаңа буыны 
қалыптасты. Кадрлық саясатта да 
сапалық серпіліс пен әлеуметтік 
тұрақтылық аңғарылады. Осы 
жолымен QazTehna қалтқысыз 
қызметін тек өндіріс шеңберімен 
шектемей, инновациялық ойлау 

Қарағандының өндірістік коды
Екі жыл бұрын Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев-

тың орталық аймаққа жасаған жұмыс сапары – стратегиялық 
серпіннің бастауы болды. Президент өңірдегі өндірістік әлеуеттің 
нақты көрінісі ретінде QazTehna кәсіпорнына арнайы ат басын 
бұрып, заманауи автобустар мен арнаулы техника  өндірісін өз 
көзімен көріп шықты. Қасым-Жомарт Тоқаев Сарыарқаның 
жүрегіндегі өркенді өңірге үнемі айрықша назар аударатынын 
атап өтіп, аймақ болашағын айқындайтын сындарлы бағыттар-
ды нақты белгіледі. Президент өңірдің транзиттік-көліктік әлеу-
етін ел дамуының қазығы ретінде бағалап, осы салада ауқымды 
серпіліс жасау қажет екенін баса айтты.

Ерқанат КЕҢЕСБЕКҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

мен технология трансферін дамы-
татын стратегиялық хабқа айналу 
үстінде. Зауыт алдағы жылдары 
өндіріс көлемін еселеп арттырып, 
экспорттық жағрапиясын кеңей-
туді, сондай-ақ, электромобиль-
дер мен смарт-көлік шешімдеріне 
көшу арқылы республиканы бола-
шақтың көлік технологиялары кар-
тасына енгізуді мақсат етіп отыр. 
QazTehna – темірден туған амби-
ция ғана емес, болашақты қалып-
тастыру жолындағы нақты әрекет. 
Қазақстан көлік өнеркәсібінің 
жаңа дәуірі осы тұстан бастау 
алды десек, қателеспейміз. 

Егер осы қарқын сақталса, ал-
дағы 3-5 жыл ішінде QazTehna кем 
дегенде 15-20 мың техника бірлігін 
өндіруі әбден мүмкін. Бұл – тек 
ішкі нарықты қамту ғана емес, экс-
порттық әлеуетті Орталық Азия, 
ЕАЭО, ТМД және тіпті, Шығыс 
Еуропаға дейін кеңейтуге берік 
негіз. Қазірдің өзінде экспортқа 
бет алған өндіріс, ертеңгі күні ай-
мақтық хаб мәртебесіне ұмтылып 
отыр. Қарапайым тегершік құра-
стырудан толық циклді кластерге 
бой түзеген QazTehna өндірісті 
оқшаулау деңгейін арттырып, 
жергілікті компоненттік база мен 
инженерлік инфрақұрылымды да-
мыту арқылы Қазақстанды көлік 
индустриясының стратегиялық то-
рабына айналдыруда. Бұл дегеніміз 
– импортты алмастыру ғана емес, 
технологияны меңгеру, инновация-
ны үйрену емес, өзіміз жасау деген 

сөз. Ал, зауыттың мыңнан астам 
білікті маманы – жаңа инженерлік 
ұлттың қалыптасып келе жатқан 
буыны. Технология тілін ана тілін-
дей меңгерген, болашақ көлік 
архитектурасын ел ішінде қалып-
тастыратын кадрлық қуат. Элек-
тромобильдер мен смарт-көлік 
шешімдеріне көшу – енді асқаралы 
арман емес, өндірістік күн тәртібін-
дегі нақты міндет. Әлем баламалы 
энергияға бет бұрып жатқан тұста  
QazTehna – Қазақстанды бола-
шақтың технологиялық картасына 
енгізуге ұмтылған ұлттық локомо-
тив. Жылма жыл мыңдаған техни-
ка шығарылып жатқан бұл кәсіпо-
рынның болашағы – индустриялық 
өрлеудің нақты моделі. 

Қарағандыдан – 
Еуразияға!

Іскерлік кездесу – жай ғана 
ресми диалог емес, екі елдің 
өнеркәсіптік серіктестігінің ұзақ 
мерзімді бағытын айқындайтын 
тарихи кезең. QazTehna-дай жой-
қын жоба – экономиканы әртарап-

тандыру мен жоғары технологи-
ялық өндірісті дамыту саясатының 
нақты жемісі. Ендігі міндет – өн-
діріс ауқымын кеңейтіп, жаңа өнім 
түрлерін енгізу арқылы өңірді ғана 
емес, тұтас елді өндірістік-иннова-
циялық өрлеу жолына бастау. Қош, 
QazTehna тек автобус құрастыру 
зауыты емес, біртұтас Қазақстан-
ның жаһандық өндірістік тізбекке 
белсенді интеграцияланып келе 
жатқанын дәлелдейтін пәрменді 
платформа. Жеті жиһан Қазақстан-
ды, оның жүрегіндегі қазыналы 
Қарағандыны  енді жаңа индустри-
ялық көшбасшы ретінде тануға 
дайын. Бірегей бастама екі ел үшін 
де өзара тиімді жаңа мүмкіндіктер-
ге жол ашады. Қазақстан тарабы 
жоғары технологияларды тарту, 
жаңа жұмыс орындарын ашу және 
экспорттық әлеуетті арттыруға бет 
алса, Yutong үшін – геостратеги-
ялық жағынан тиімді орналасқан 
Қазақстан арқылы Орталық Азия, 
Каспий маңы елдері және Еурази-
ялық экономикалық одақ нарығы-
на сенімді қадам жасау мүмкінді-

гі бұл. Бұл – бұл ма?! Yutong-тың 
осы жолдағы ұстанымы айқын. 
Қазақстан – өндірістік торап, ал, 
Саран – болашақтың технологи-
ялық шеңбері. Трансұлттық серік-
тестік пен локализация үдерістері 
тереңдей түскен сайын, QazTehna 
зауыты да қарапайым құрастыру 
алаңынан толыққанды инноваци-
ялық кластерге айналу жолына қа-
рышты қадам басты.

Қазіргі уақытта кәсіпорынның 
технологиялық әлеуетін арттыру 
және өндірістегі жергілікті қамту 
үлесін айтарлықтай ұлғайту мақ-
сатында жаңа өндірістік қуаттар 
тетіктерінің  құрылысы қызу жүр-
гізілуде. Мәселен, 10 мың шаршы 
метрден астам аумақты қамтитын 
атаулы ауқымды жобаның аясын-
да қаптама элементтерін дәнекер-
леу, құрастыру, дайындау және 
штамптау бойынша заманауи өн-
дірістік корпустар бой көтеруде. 
Яғни, зауыттың қарапайым құра-
стыру алаңынан толық циклді, 
технологиялық тұрғыдан дербес 
өнеркәсіптік кешенге айналуын 

меңзейді. Жаңа инфрақұрылым-
ның іске қосылуы өндірістегі 
оқшаулау деңгейін едәуір артты-
рып, отандық компоненттік база 
мен жабдықтар үлесін кеңейтуге 
даңғыл жол ашады. Өз кезегін-
де QazTehna-ның Қазақстандағы 
автобус техникасы өндірісіндегі 
көшбасшылық позициясын бекітіп 
қана қоймай, кәсіпорынды өңірлік 
ауқымда бәсекеге қабілетті ойын-
шыға айналдырады. Қарқынды 
құрылыс легі  ертеңгі өндірістік 
қуат, ұлттық технологиялық қа-
уіпсіздік пен экспорттық әлеуеттің 
кепілі. Кездесу қорытындысында 
тараптар өзара тиімді әріптестік-
ті одан әрі кеңейтуге, бірлескен 
жобаларды сапалы жаңа деңгейге 
көтеруге және Қазақстанның өнер-
кәсіптік әлеуетін нығайтуға ортақ 
ұмтылысын нақты растады. Ин-
дустриялық серіктестік аясында 
қабылданып жатқан шешімдер екі 
ел арасындағы сенімді нығайтып 
қана қоймай, Қазақстанды жоға-
ры технологиялар мен өндірістік 
инновацияларды тарту бойынша 
өңірлік орталыққа айналдыру жо-
лындағы маңызды қадам санала-
ды.

«Бәрекелді!» делік, сонымен. 
QazTehna біздіңше жөнекей за-
уыт емес. Тат баспас темір мен 
ақыл-парасаттың, селкеусіз серік-
тестік пен сенімнің, ортаймас 
амбиция мен әрекеттің тоғысқан 
тұсы. Сарыарқаның төсінде туып, 
тұтас Орталық Азияға үн қатқан 
үнсіз революция! Сараннан 
басталған салқар сапар  республи-
камыздың индустриялық жүре-
гінің дүрсілі. Дөңгелегі көрнекті 
көштің әшекейлі дауысы. Ал, енді, 
болашаққа жол ашық!

Сурет ашық дереккөзден

Қарағанды облысының жас-
тарына қызметтің әртүрлі сала-
ларындағы ұйымдар мен кәсіпо-
рындар таныстырылып, түрлі 
бағыттағы бос жұмыс орында-
ры ұсынылды. Кәсіп орындар 
мен ұйымдардың жұмыс бе-
рушілерімен және колледж 
түлектерімен қызмет бағыттары, 
кәсіби өсу және даму бойынша 
диалог өтті. Колледж түлек-
теріне Жұмыспен қамту орта-
лығынан кеңес алуға мүмкіндік 
берілді.

– Негізгі мақсат –  жұмыс бе-
рушілер мен жұмыс іздеушілер 
арасындағы тікелей байланы-
сты қамтамасыз ету, жұмысқа 
орналасу мүмкіндіктерін артты-
ру және азаматтардың тұрақты 
жұмыспен қамтылуына жағдай 
жасау. Бұл орайда NEET сана-
тындағы білім алмайтын, жұмыс 
істемейтін және оқуға қатыспай-
тын жастарды жұмыспен қамту 
көзделген. Іс-шара жастар ара-
сындағы жұмыссыздық деңгейін 
төмендету мақсатында ұйымда-

Болашаққа берік 
қадам

«Жұмысшы маман-
дықтарының жылы» ая-
сында облыстың барлық 
аймақтарында бір уақыт-
та өткен бос жұмыс орын-
дары жәрмеңкесі сәтті 
аяқталды. Шараға 300-ден 
астам жұмыс беруші мен 
1500-ден астам жұмыс ізде-
уші қатысты.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

стырылды. 
2024 жылғы деректерге 

сәйкес, облыстағы жастар жұ-
мыссыздығының деңгейі 7-9%-
ды құрайды. Жұмыспен қамту 
басқармасының мәліметінше, 
2025 жылы облысқа 2000-нан 
астам білікті жұмысшылар, 
IT-мамандары және педагогтар 
қажет.

Жәрмеңкеде 300-ден астам 
жұмыс беруші түрлі салалардағы 
бос жұмыс орындарын ұсынып, 
1500-ден астам жас және маман 
жұмыс іздеп, өздеріне қажет-
ті ақпарат алды, – деп атап өтті 
Жастар ресурстық орталығының 
ақпараттық саясат және комму-
никациялар бөлімінің жетекшісі 
Аслан Берікбекұлы.

Мамандардың айтуынша, 

жастар жұмыссыздығымен бай-
ланысты жағдайды тұрақтан-
дыру үшін облыс бойынша 
2021-2025 жылдарға арналған 
кәсіпкерлікті дамыту жөніндегі 
Ұлттық жоба шеңберінде жұмыс 
ұйымдастырылды. 2023 жыл-
дың қорытындысы бойынша 
жұмыспен қамту шараларымен 
жастар арасынан 17 313 адам 
қамтылды, оның ішінде, 13 889 
адам жұмысқа орналастырылды. 
Оның ішінде, жастар тәжіри-
бесіне 844 адам, «Алғашқы жұ-
мыс орны» жобалары бойынша 
– 471 адам, «Ұрпақтар келісім-
шарты» жобасы бойынша  26 
адам  қамтылды. 

– Жастар жәрмеңкесінде 
түйіндеме жазу, сұхбатқа дайын-
далу, мансаптық өсу бағытында 
кәсіби кеңестер берілді. Оқы-
майтын, жұмыс істемейтін және 
оқуға қатыспайтын NEET сана-
тындағы жастарға ерекше көңіл 
бөлінді.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев өзінің жолдауында 
2025 жылды «Жұмысшы ма-
мандықтарының жылы» деп 
жариялап, еңбекқор жастарды 
қолдау қажеттігін атап өтті. Жұ-
мысшы мамандықтары – қазіргі 
қоғамның іргетасы. Жәрмеңке 
арқылы көптеген мағұлмат ал-
дым және жаңа жұмысқа тұруға 
мүмкіндік мол екенін түсіндім, 
– деді Қарағанды гуманитарлық 
колледжінің студенті Айгерім 
Асқарқызы. 

Жәрмеңкеге сондай-ақ, өнер-
кәсіптік кәсіпорындар, ШОБ 
субъектілері, байланыс опера-
торлары, IT-компаниялар, сон-
дай-ақ, білім беру мекемелері қа-
тысты. Шара жастар мен жұмыс 
берушілер арасындағы диалогты 
дамыту мен мансаптық өсуге ар-
налған маңызды алаңға айналды.

Жәрмеңке барысында 512 
азамат жұмыспен қамту мәселе-
лері бойынша кеңес алып, олар-
дың 175-і тұрақты және уақыт-
ша жұмыс орындарына жолдама 
алды. Ал, «Жастар практикасы» 
бағдарламасы аясында 50 жолда-
ма берілді.

Облыстың жұмыспен қамту-
ды үйлестіру және әлеуметтік 
бағдарламалар басқармасының 
мәліметінше, Қарағанды облы-
сында биыл колледждер мен 
жоғары оқу орындарының 429 
түлегі «Жастар практикасы» 
жобасы бойынша жұмысқа жол-
дама алды. Бюджет қаражаты 
есебінен бар-жоғы 872 адамды 
қамту жоспарланған.

Айта кеткен жөн, жастар 
практикасына Еңбек ұтқырлығы 
орталығында немесе Мансап ор-
талықтарында ресми тіркелген 
жұмыссыздар жұмысқа орна-
ластырылады. Мемлекет қолда-
уын 35 жастан аспаған, бес жыл 
бұрын диплом алған мамандар 
пайдалана алады.

Суреттерді түсірген  
Александр МАРЧЕНКО
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Жерлестерге ұпай жоғалтпауы 
керек. Соңғы екі ойында тең ой-
нап, турнирлік кестеде ІІІ орынға 
түсіп қалған-тын. Премьер-Лигаға 
қайта оралу үшін оларға тек жеңіс 
қана керек. Әлбетте, жанкүйерлер 
қауымы бұл кездесудің тағдырын 
алдын ала білді десек те болар. 
Ақтөбеліктер соңғы бес ойында 
тек 3 ұпай ғана еншілеген. Оның 
өзінде кездескен бес команданың 
екеуіне жеңіліп, үшеуімен тең 
ойнапты. Турнир кестесінің ең 
соңында, яғни, қауіпті аймақта 
тұр. Егер бұлай жалғаса берсе, 
Бірінші Лигадан да қош айтысары 
сөзсіз. Сондықтан, олар қарсы-
ластарын жеңу үшін ештеңеден 
тайсалмайды. Ал, бұл жерлестер 
үшін – қауіпті. 

Бұл жолы алаң иелері қателік-
ке бой алдырмады. Ойын баста-
лысымен допқа иелік етіп, қауіпті 
шабуыл да ұйымдастырды. 22-ми-
нутта Юрий Перцухтың алыстан 
бағыттаған ғаламат соққысы табло-
дағы есепті өзгертті. Алаңның сол 
қапталынан шабуыл ұйымдастыр-
ған жартылай қорғаушы Арман 
Нүсіп допты ортада жүрген әріптесі 
Рафаиль Оспановқа шығарады. Ал, 
ол допты көп ұстамай, ашық тұрған 
Юрийге жеткізеді. Осы тұста Юрий 
алдында тұрған қарсылас команда 
қорғаушысын алдап өтіп, алыстан 
соққы жасайды. Оның жойқын 
соққысы қақпаның оң жақ жоғарғы 
бұрышына дөп кірді.  

● ФУТБОЛ

Үш ұпай  олжалады
Қазақстан Бірінші Лигасының VI туры тәмам. «Шахтер» 

соңғы екі ойында қарсыластарымен тең түсіп, осы турда жеңіске 
жетті. Бұл жолы олар өз алаңында «Ақтөбе Жастары» клубын 
қабылдап, 3:1 есебімен жеңіске жетті. Осылайша турнирлік кес
теде 14 ұпаймен ІІ орынға көтерілді. 

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Бұдан кейін таблодағы есеп 
өзгермеді. Ойынның алғашқы 
бөлігі де осы есеппен аяқталды. 
Тек 53-минутта алаң иелері ша-
буыл ұйымдастырып, нәтиже-
сінде шабуылшы Диас Қалыбаев 
есепті еселеді. Алаң ортасында 
жүрген Рустам Жанхаев өзіне әу-
елете асырылған допты әріптесі 
Диастың аяғына салып берді. 
Ал, Диас қақпашымен бірге-бір 
шығып, одан айласын асырды. 

Бірақ, араға үш минут салып 
ақтөбеліктер есепті 2:1-ге жет-
кізді. Қонақтардың сапынан жар-
тылай қорғаушы Дәулет Мұратов 
көзге түсіп, есеп алшақтығын 
қысқартқан еді. Араға 2 минут са-
лып, Диас Қалыбаев екінші голын 
соқты. Бұл жолы оның алыстан 
бағыттаған соққысы қарсылас 
қақпасынан табылды. 

Турнирлік кестеде ақтаулық 
«Каспий» қарағандылықтардан 
бір ғана ұпай айырмашылығымен 
көш басында тұр. Ал, ІІІ орында 
14 ұпаймен  қарағандылықтардың 
басты қарсыласы – павлодарлық 
«Ертіс» құрамасы тұр. Қос ко-
манданың ұпай саны тең. Бірақ, 
жерлестер алты кездесуде қарсы-
ластар қақпасына 14 гол салып, 
павлодарлықтардан гол айыр-
машылығымен көш ілгері тұр. 

«Шахтер» енді 22 маусымда 
сырт алаңда «Алматы жаста-
рымен» кездеседі.

Сурет клубтың 
баспасөз қызметінен

Бұл күнде елдің тыныс-тір-
шілігін әлеуметтік желілерден 
көресіз. Мәдени шараларды ұй-
ымдастыру жағынан Арқа өңірі 
көш бастап тұр десек, артық айт-
қанымыз емес. Мәселен, облыс-
тық мәдениет, архивтер және құ-
жаттама басқармасы жыл сайын 
жоспарлы түрде 2 мыңға жуық 
шара ұйымдастырады екен. Ал, 
жоспардан тыс атқарылатын-
дардың саны 100-ден асады. 
Аймақта мәдениет саласында 7 
мыңнан астам адам қызмет етеді. 
Басқармадағы мәдениет және 
өнер бөлімінің басшысы Дариға 
Жұмақаева ресми деректерімен 
бөлісті. 

– Мемлекеттік мәдениет және 
архив мекемелерінің облыстық 
желісіне 569 мәдениет, өнер және 
архив нысаны кіреді. 256-сы – 
кітапхана, 244-і –  клуб типіндегі 
ұйым, 16-сы – бейнемобиль, 4-уі 
– театр, 18-і – музей, 15-і – архив, 
концерттік ұйым, облыстық ғылы-
ми-әдістемелік демалыс және ха-
лық шығармашылығы орталығы, 
тарихи-мәдени мұраны сақтау ор-
талығы. 11 мәдениет және демалыс 
паркі, кинотеатр, хайуанаттар бағы 
бар, – деді Дариға Жұмақаева. 

Аймағымызда жыл сайын 
дәстүрлі түрде халықаралық дең-
гейде 10 шара ұйымдастырылады 
екен. Ал, республикалық деңгей-
де – жетеу. Облыстық деңгейдегі 
атқарылатын шаралардың жалпы 
саны мыңнан асады. Хас талант-
тар мен ұлылардың кіндік қаны 
тамған Арқа топырағына жоғары 
лауазымдағы тұлғалар жиі ат ба-
сын бұратыны тағы бар. Жоға-
ры лауазымды тұлғалардың қа-

● 21 МАМЫР – МӘДЕНИЕТ ЖӘНЕ ӨНЕР ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРІ КҮНІ

Мәдениетсіз мемлекет тұл
«Жалпы, ұлт мәдениеті – халық өмірінің айнасы, оның болмысы. Еліміздің рухани дамуы ұлттық 

рухқа тікелей байланысты. Сол себепті азаматтарымыздың рухы әрқашан биік болуы үшін мәдени-
етімізге, яғни руханиятымызға баса мән бергеніміз жөн».

«Мәдениет пен өнер – ел өміріндегі өте маңызды сала. Өнер – ұлттың жаны, ал мәдениет – рухани 
келбеті. Бұл қос құндылықты өркениетіміздің өзегі деуге болады. Оны сақтап, байыта түсу – ортақ 
парыз. Әбіш Кекілбайұлы «Мәдениет тарихы – түптеп келгенде адамзат тарихы» деген. Қазақтың 
бітім-болмысын оның төл өнерінен көруге болады». 

ҚасымЖомарт ТОҚАЕВ,
 Қазақстан Республикасының Президенті

21 мамыр – Мәдениет жә
не өнер қызметкерлері күні. 
«Қарағанды – қара бақан» 
деген сөз бар ел арасында. 
«Арқаға келіп әншімін деме» 
деген де бар. «Халық айтса, 
қалып айт пайтыны» әуел
ден анық. Ал, Қарағандыны 
осындай мәртебеге жеткізген 
кімдер? Әлбетте, мәдениет 
пен өнер жолында аянбай 
тер төгіп жүрген таланттар 
мен қызметкерлер. Осы күн 
қарсаңында ұлт үшін мәде
ниет пен өнердің маңызы 
турасында сөз қозғағымыз 
келеді. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

тысуымен қырыққа жуық шара 
өтеді. 

Адамзат тарихындағы алып 
империяларды құрған һәм өр-
кендеткен даңқты патшалардың 
барлығы өз халқының мәдениеті 
мен өнерінен ештеңе аямаған. 
Себебі, мәдениеті төмен ел им-
перия шаңырағын шайқалтаты-
нын түсінген. Мәселен, әйгілі 
Рим империясының шаңырағын 
ортасына түсірген алтын мен бай-
лыққа тойынған, мәдениетінен 

алшақтаған тобыр еді. 
Құлдырап бара жатқан Фран-

цияны аяғына тік тұрғызып, әлем-
дегі ең қуатты әскерді жасақтаған 
Наполеон Бонапарт та суретшілер 
мен қаламгерлерге қолдау көрсет-
кен. Франция әдебиеті  жаһандағы 
шарықтау шегіне жеткен әдебиет-
тердің бірі екенін атап өткен жөн. 
Халқына арнап жаппай музейлер 
ашқан. Қаншама таланттың ба-
сын біріктірген өнер институтын 
құрды. Мысырға жорығы кезін-

де әскерімен бірге 160-тан астам 
инженер мен суретшілерді, өнер 
зерттеуші ғалымдарды бірге ат-
тандырған.

Ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев та осы күнде ұлттық мә-
дениет пен өнерді биік тұғырға 
шығаруға баса мән беріп отыр. 
Әсіресе, жадымызды жаңғыртар, 
рухымызды көтерер салт-дәстүр-
лерімізді жандандыруға күш са-
луда. 

Сурет ашық дереккөзден

● СПАРТАКИАДА

Ауыл баласының арманы
Қолында – ракетка, доп 

немесе асық. Қалтада – те
лефон. Бірақ, көзі смартфон
да емес. Себебі дәл қазір ол 
– ойын алаңында. Ол – жа
рысқа келген ауыл баласы. 
Бұқар жырау ауданының Бо
тақара кентінде басталған   
V облыстық жазғы ауылдық 
жасөспірімдер ойындары 
дәл осындай ерекше көрініс
термен есте қалуда. Жа
рысқа Қарағанды өңірінің 
7 ауданынан 840 жасөспірім 
қатысты. Бұл спорттық дода 
ғана емес. Бұл – ауыл бала
сының арманының алаңы.

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

және спорт басқармасының бас-
шысы Серік Сәпиев қатысып, 
спортшыларға шын жүректен сәт-
тілік тіледі.

Жарыс бағдарламасына волей-
бол, шағын футбол, армрестлинг, 
тоғызқұмалақ, үстел теннисі, асық 
ату, бес асық, дзюдо, қазақ күресі 
және стритбол сияқты спорт түр-
лері енгізілген. Ойын алаңдары 
мен залдарда күн сайын тартыс 
пен толқу қатар жүруде.

– Бұл – менің алғашқы ірі 
жарысым. Атмосферасы ерек-

ше. Спорт, бәсекелестік, жаңа-
ша сезім. Бәрін жеңгіміз келеді, 
– дейді Абай ауданынан келген 
10-сынып оқушысы Арина Ма-
хамбетова.

Арина – волейболшы. Бірақ, 
одан да бұрын – ауылдың намы-
сын арқалап келген қарапайым 
қыз. Оның қуанышы – шынайы. 
Мақсаты – таза. Қолындағы волей-
бол добы – арманға апарар жол.

Былтырғы ауылдық ойындар-
ды Абай қаласы өткізген. Ол кезде 
Шет ауданы чемпион атанған-тын. 

15 мамыр күні ойындардың 
ресми ашылуы Бұқар жырау ауда-
ны орталығы – Ботақара кентінде-
гі «Сарыарқа» стадионында өтті. 
Спортшылар сап түзеп, жалаулар 
желбіреп, жеңіске деген құлшы-
ныс стадионға лық толды. Салта-
натты шараға Олимпиада чемпи-
оны, облыстың дене шынықтыру 

Абай мен Бұқар жырау аудандары 
– екінші және үшінші орындарды 
өзара бөлісті.

Биылғы жарыс – кім жеңеді, 
кім жеңіледі дегеннен бұрын, бала-
ның өз-өзіне деген сенімін қалып-
тастыруды көздегенін аңғардық.

Жарыс барысында тек дене 
емес, мінез, тәртіп, төзім сынға 
түсуде. Бұл – жасөспірім үшін 
жаттығумен бірге, өмір мектебі. 
Қолына ракетка ұстаған бала – ер-
тең қалам ұстап саясаткер болар, 

бозкілемде белдескен ұл – бола-
шақ дәрігер шығар. Бірақ, дәл қазір 
олардың бәрі – бір ғана атаудың 
өкілі: ауыл спортының сарбаздары.

Әр ауданнан келген коман-
даларда 120 спортшы мен жат-
тықтырушылар болды. Бұқар жы-
рау ауданының құрамасы жоғары 
нәтиже көрсетіп, сегіз жүлделі 
орынды иеленді: волейбол (қы-
здар), мини-футбол, армрестлинг, 
үстел теннисі (қыздар), тоғызқұ-
малақ, қазақ күресі, асық ату бой-

ынша І орын және дзюдо бойынша 
ІІ орын.

Қатысушылар арасында Бұқар 
жырау ауданы, Көкпекті ауылы-
ның жаттықтырушысы Сергей 
Шпякин де болды. Ол шәкірт-
терінің үш жылдан бері жаттығып 
жүргенін, аудандық спартакиада-
ларда бірнеше рет жеңіске жет-
кенін айтты. Осы жетістіктердің 
арқасында олар облыстық дең-
гейге жолдама алып, өз шеберлік-
терін тағы да дәлелдеді.

Үстел теннисі бойынша коман-
далық есепте қыздар І орынға ие 
болса, жекелей сында барлық үш 
жүлделі орынды да иеленді.

Жарыс қорытындысы бой-
ынша Бұқар жырау ауданының 
командасы жалпыкомандалық 
есепте І орын алды. ІІ орынға Шет 
ауданы, ІІІ орынға Абай ауданы-
ның командалары ие болды.

Жеңімпаздар мен жүлдегер-
лерге облыстық бұқаралық спорт-
ты дамыту орталығы тарапынан 
кубоктар, дипломдар және ме-
дальдар табысталды.

Алаң ортасында – ауылдың 
баласы. Бір күніміз емес, бүтін ұр-
пағымыз сонда.
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